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Εἰσαγωγικὰ  

Δημοσιογράφος: Θὰ ἔχουμε τὴν εὐκαιρία καὶ πάλι νὰ κουβεν-
τιάσουμε μὲ τὸν ἀγαπητό μας Καθηγητὴ τῆς Δογματικῆς, τῆς 
Θεολογικῆς Σχολῆς τοῦ Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης κ. Δη-
μήτριο Τσελεγγίδη, καὶ νὰ ἐνημερωθοῦμε γιὰ τὴν μέλλουσα νὰ 
συνέλθει Μεγάλη καὶ Ἁγία Σύνοδο τῆς Ὀρθοδόξου Ἐκκλησίας. 
Γιὰ μία Σύνοδο, ποὺ θὰ πρέπει ὅλοι μας νὰ ξέρουμε τὶ γίνεται, 
τὶ συμβαίνει, καὶ νὰ καταλάβουμε τὶ κινδύνους μπορεῖ νὰ ἐγκυ-

(*) Πηγή: http://aktines.blogspot.gr/2016/03/blog-post_5.html. Στὴν γραπτὴ ἀπό-
δοση τῆς συνεντεύξεως ἔγιναν μικρὲς λεκτικὲς διορθώσεις. Ἐπιμέλ., ὑπέρτιτλ., πα-
ράγρ., ἔντονα ἡμέτ. 

Ὀρθόδοξος Ἐνημέρωσις
«Ἐντολὴ γὰρ Κυρίου μὴ σιωπᾷν ἐν καιρῷ κινδυνευούσης 

Πίστεως. Λάλει γάρ, φησί, καὶ μὴ σιώπα... Διὰ τοῦτο κἀγὼ ὁ 
τάλας, δεδοικὼς τὸ Κριτήριον, λαλῶ».

(Ὁσ. Θεοδώρου Στουδίτου, PG 99, 1321)



2

μονεῖ ἢ ὄχι. Ἐκεῖνο, ποὺ εἶναι πιὸ σημαντικὸ ὅμως, κι αὐτὸ 
θὰ προσπαθήσουμε σήμερα νὰ κάνουμε, εἶναι νὰ βροῦμε καὶ τὶ 
ὀφείλουμε νὰ πράξουμε ὅλοι μας, καθὼς πορευόμαστε πρὸς τὴν 
περίοδο, ὅπου ἔχει ὁριστεῖ νὰ συγκληθεῖ αὐτὴ ἡ Σύνοδος, τὴν 
ἑβδομάδα δηλαδὴ τῆς Πεντηκοστῆς φέτος.

Δέν ἔχουμε νὰ ποῦμε τίποτε περισσότερο. Σᾶς εὐχαριστοῦμε 
ὅλους σας. Ἦταν πραγματικὰ μεγάλο τὸ ἐνδιαφέρον καὶ χαι-
ρόμαστε, γιατὶ ἔτσι ἔπρεπε. Θὰ μεταδοθοῦν οἱ συζητήσεις αὐτὲς 
καὶ πάλι ἀπὸ τὸ ραδιόφωνο τῆς Πειραϊκῆς Ἐκκλησίας, νὰ εἶστε 
σίγουροι, γιατὶ χρειάζεται ὅλοι μας νὰ προσεγγίσουμε τὸ θέμα, 
νὰ καταλάβουμε καὶ νὰ εἴμαστε ἕτοιμοι νὰ πράξουμε τὸ σωστό, 
αὐτὸ ποὺ ἐπιβάλλει ἡ Ὀρθόδοξη συνείδησή μας. Ἡ σκοπιμότητα, 
λοιπόν, τῆς Συνόδου εἶναι ἕνα ζητούμενο, ἀλλὰ καὶ τὶ γίνεται ἀπὸ 
κεῖ καὶ μετά. 

Συζήτηση λοιπόν, τρίτη μέρα σήμερα, μὲ τὸν Καθηγητὴ τῆς 
Θεολογικῆς κ. Τσελεγγίδη.

Σκοπὸς τῆς συγκλήσεως τῆς Συνόδου

Κύριε Καθηγητά, στὴν προηγούμενη δεύτερη ραδιοφωνική μας 
ἐκπομπὴ καὶ συζήτηση εἴχαμε κλείσει μὲ τὴν ἀπάντησή σας στὸ 
ἐρώτημα, ποιὸς εἶναι τελικὰ ὁ σκοπὸς τῆς συγκλήσεως αὐτῆς 
τῆς Μεγάλης καὶ Ἁγίας Συνόδου, ποὺ πρόκειται νὰ συνέλθει. 
Καὶ δὲν ξέρω, ἂν σᾶς δώσαμε τὸ χρόνο νὰ τελειώσετε πλήρως 
τὴν ἀπάντησή σας σ᾿ αὐτὸ τὸ ἐρώτημα. Μήπως θὰ θέλατε κάτι νὰ 
προσθέσετε, γιὰ νὰ περάσουμε στὰ ἑπόμενα ἐρωτήματα;

Καθηγητής: Ναί. Εὐχαριστῶ γιὰ τὴν εὐκαιρία, ποὺ μοῦ δίνετε, 
γιατὶ ἔμεινα μὲν στὴν ἀποτίμηση τοῦ Κειμένου, ποὺ καταθέτω 
στὴν Ἐπιστολή μου, ἀλλὰ ἤθελα νὰ πῶ καὶ κάτι ἐξ ἀντιθέτου. 
Ἐνῶ δηλαδὴ ὁ σκοπός, ὅπως ἀπὸ τοὺς ἴδιους τοὺς ἐμπνευστὲς 
τῆς Συνόδου κατατίθεται, εἶναι νὰ ἐπιβεβαιώσει τὴν ὁρατὴ 
ἑνότητα τῆς Ὀρθόδοξης Ἐκκλησίας, ἐξαιτίας κυρίως αὐτοῦ 
τοῦ θέματος, θεωρῶ ὅτι μᾶλλον θὰ διχάσει καὶ θὰ προκαλέσει 
τάσεις σχισμάτων. Αὐτὸ δηλαδὴ τὸ ὁποῖο ἀπειλεῖ ἡ Σύνοδος νὰ 
μὴ γίνει, γιὰ νὰ μὴν ἀμφισβητηθεῖ ἡ ἑνότητα τῶν πιστῶν, πρέπει 
νὰ παρατηρήσουμε, ὅτι μᾶλλον δὲν θὰ τὸ πετύχει, ἐπειδὴ αὐτὸ 
δὲν γίνεται μὲ ἀπειλές, αὐτὸ προκύπτει ὡς καρπὸς ἀποδοχῆς. 
Ὅταν, δηλαδή, θὰ ὑπάρξουν κάποιοι Ἐπίσκοποι, ποὺ δὲν θὰ 
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συμφωνήσουν δογματικῶς μὲ αὐτὸ ποὺ προτείνεται, ἐγὼ λέγω 
προσωπικῶς καὶ ἕνας νὰ εἶναι, ποὺ θὰ διαφωνήσει, ἀρκεῖ. Ἀλλὰ 
κι ἂν δὲν ὑπάρχει κι αὐτὸς ὁ ἕνας, θὰ τολμήσω νὰ πῶ, ἀκόμη κάτι 
παραπάνω. Μπορεῖ νὰ εἶναι κάποιος ἐκτὸς τῆς Συνόδου, δηλαδὴ 
εἴτε Ἱεράρχης εἴτε καὶ ἁπλὸς μοναχὸς εἴτε καὶ ἁπλὸς λαϊκός, 
γιὰ νὰ ὑπενθυμίσω τὴν περίπτωση τοῦ Ἁγίου Μαξίμου. Δηλαδή, 
δὲν ἀμφισβητοῦμε τὸν θεσμικὸ χαρακτῆρα τῆς Ἐκκλησίας, δὲν 
ἀκυρώνουμε ὅμως, δὲν δικαιούμαστε νὰ ἀκυρώνουμε σὲ καμμία 
περίπτωση, καὶ τὸν χαρισματικὸ χαρακτῆρα Της, ποὺ μπορεῖ νὰ 
μιλήσει μέσα ἀπὸ ἕναν ἁπλὸ πιστό. «Καὶ λίθοι κεκράξονται». Δὲν 
μποροῦν νὰ ἐπιβληθοῦν αὐτὰ στὴν Ὀρθόδοξη Ἐκκλησία δίκην 
παπισμοῦ. Δὲν γίνεται ἠλεκτρονικὴ καρατόμηση στὴν Ὀρθόδοξη 
Ἐκκλησία, γιατὶ εἶναι ἡ Ἐκκλησία τοῦ Χριστοῦ καὶ λειτουργεῖ τὸ 
Πνεῦμα τῆς Ἀληθείας.

Θὰ εἶναι δεσμευτικὲς 
οἱ ἀποφάσεις τῆς Μεγάλης Συνόδου;

Δημοσιογράφος: Τὸ Πνεῦμα τῆς Ἀληθείας. Αὐτὸ εἶναι τὸ μεγάλο 
ζητούμενο. Καὶ βέβαια στὴ Σύνοδο αὐτὴ θὰ εἶναι ἡ πραγματικὴ 
ἀναζήτηση τελικά: ἐὰν θὰ μιλᾶμε γιὰ τὴν Ἀλήθεια, ἔτσι ὅπως μᾶς 
τὴν ἀναδείξατε καὶ τὶς προηγούμενες φορές, κύριε Καθηγητά, γιὰ 
τὴν Ἀλήθεια τὴν Ὑποστατική, γιὰ τὸ πρόσωπο τοῦ Χριστοῦ, ἢ 
γιὰ τὶς ὅποιες ἀλήθειες θέλουμε νὰ τὶς ἑρμηνεύουμε καὶ νὰ τὶς 
κόβουμε, νὰ τὶς ράβουμε στὰ μέτρα μας. Αὐτὴ λοιπὸν ἡ Ἀλήθεια, 
ἔτσι ὅπως θὰ ἐκφραστεῖ, ἔτσι ὅπως ἐκ τῶν προτέρων ἔχει τεθεῖ, 
δὲν θὰ πρέπει νὰ ἀμφισβητηθεῖ. 

Ὁλοκληρώνεται ἡ Σύνοδος, βγαίνουν κάποιες ἀποφάσεις ἢ ψη-
φίζονται κάποια ἀπὸ αὐτὰ τὰ κείμενα. Θεωρεῖτε, ὅτι τὸ κύρος 
τῆς Συνόδου αὐτῆς θὰ εἶναι ἰσχυρό; Θὰ εἶναι, δηλαδή, δεσμευτι-
κὲς καὶ ὑποχρεωτικές, γιὰ ὅλες ἀνὰ τὴν οἰκουμένη Ὀρθόδοξες 
Ἐκκλησίες, οἱ ἀποφάσεις τῆς Συνόδου αὐτῆς;

Καθηγητής: Ὅπως εἶπα, ἡ ὀνομασία ποὺ ἔχει δώσει σὲ αὐτὴν 
τὴ Σύνοδο ἡ Ὀργανωτικὴ Ἐπιτροπὴ διεκδικεῖ οἰκουμενικὸ κύ-
ρος. Εἶναι μάλιστα περίεργο, ὅτι ἀπειλεῖ, πὼς ἂν δὲν γίνουν 
ἀποδεκτὲς οἱ ἀποφάσεις της, θὰ ὑπάρξουν σχίσματα. Θὰ ἔλεγα, ὅτι 
τὴν εὐθύνη γι᾿ αὐτὰ τὰ σχίσματα τὴν ἀφήνει σ᾿ ὅσους ἀμφισβητοῦν 
τὶς ἀποφάσεις της. Ὅμως, ἂν οἱ ἀποφάσεις αὐτὲς δὲν εἶναι 
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σύμφωνες μὲ ὅλες τὶς προηγούμενες Οἰκουμενικὲς Συνόδους, 
δὲν ἔχουν, ἐκ τῶν πραγμάτων, κανέναν δεσμευτικὸ χαρακτῆρα 
γιὰ κανέναν ἀπολύτως ἀπὸ τοὺς πιστούς. Ἐννοῶ, βεβαίως, τοὺς 
πιστούς, ποὺ θὰ εἶναι στὴν πράξη «ἑπόμενοι τοῖς ἁγίοις πατράσι». 
Καὶ αὐτὴ ἡ «ἀκολουθία» φαίνεται διὰ λόγων καὶ πράξεων.

Ποιὰ ἡ ἀναγκαιότητα συγκλήσεως τῆς Συνόδου

Δημοσιογράφος: Περιμένουμε, λοιπόν, αὐτὴν τὴν «ἀκολουθία», 
ὅπως εἴπατε, διὰ λόγου καὶ πράξεων. Καὶ τώρα, θὰ θέλαμε, μετὰ 
ἀπ᾿ ὅλα αὐτὰ ποὺ σᾶς ἀκοῦμε νὰ μᾶς λέτε, κύριε Καθηγητά, νὰ 
μᾶς πεῖτε, ποιὰ ἐμφανίζεται νὰ εἶναι τελικὰ ἡ ἀναγκαιότητα στὴ 
σύγκληση τῆς Συνόδου αὐτῆς.

Καθηγητής: Κοιτᾶξτε, ὅλο τὸ πρᾶγμα φαίνεται νὰ κατευθύνεται 
πρὸς μιὰ θεσμικὴ νομιμότητα μὲ Πανορθόδοξο κύρος. Μέχρι 
σήμερα, ὑποστηρίζονται, εὐκαίρως ἀκαίρως, οἱ οἰκουμενιστικὲς 
ἀπόψεις ἀπὸ τὴν συντριπτικὴ πλειοψηφία τῶν Προκαθημένων 
τῶν Ὀρθοδόξων Τοπικῶν Ἐκκλησιῶν, ἀλλὰ καὶ ἀπ᾿ τοὺς περισ-
σότερους Πανεπιστημιακοὺς Καθηγητὲς τῆς Θεολογίας καὶ ὄχι 
μόνον ἀπὸ αὐτούς, ὅπως εἶμαι σὲ θέση νὰ γνωρίζω. Πλὴν ὅμως, 
δὲν ὑπάρχει καμμία ἕως τώρα θεσμικὴ κατοχύρωση τῶν ἀπόψεων 
αὐτῶν ἀπὸ μία Πανορθόδοξη Σύνοδο καί, κατὰ τὴ γνώμη μου, 
αὐτὸ ἀκριβῶς ἐπιχειρεῖται αὐτὴν τὴν στιγμή.

Νὰ μὴν συγκληθεῖ ἡ Σύνοδος

Δημοσιογράφος: Ὁ σκοπός, λοιπόν, εἶναι ἡ προσπάθεια νὰ θε-
σμοθετηθοῦν, νὰ νομιμοποιηθοῦν, ὅπως μᾶς εἴπατε, ὅλα αὐτὰ τὰ 
Κείμενα, ποὺ κατὰ καιροὺς ἔχουν βγεῖ στὴν δημοσιότητα ἢ ἔχουν 
συμφωνηθεῖ στὸ πλαίσιο τοῦ Οἰκουμενισμοῦ. Μιλήσαμε γιὰ τὸ 
σκοπό, γιὰ τὴν ἀναγκαιότητα. Ἐσεῖς θεωρεῖτε, ὅτι εἶναι ἀναγκαία 
ἡ σύγκληση μιᾶς τέτοιας Συνόδου καὶ μὲ τὰ θέματα ἔτσι, ὅπως 
ἔχουν ἐκφραστεῖ;

Καθηγητής: Θὰ σᾶς ἀπαντήσω εὐθέως καὶ αὐτὰ, ποὺ θὰ πῶ, 
θὰ τὰ τεκμηριώσω, κατὰ τὴ γνώμη μου. Ἡ ἄποψή μου εἶναι, ὅτι 
τὸ καλύτερο πρᾶγμα, ποὺ εὔχομαι, εἶναι νὰ μὴν συγκληθεῖ. Τὴν 
ἔχω ἀκούσει αὐτὴ τὴν εὐχὴ ἀπὸ πολλοὺς σοβαροὺς Ἐπισκόπους, 
τόσο στὴν Ἑλλάδα ὅσο καὶ στὸ ἐξωτερικό. Ποιός εἶναι ὁ λόγος 
αὐτῆς τῆς γνώμης; Εἶναι, ὅτι ἡ σύγκλησή της θὰ δημιουργήσει 
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περισσότερα προβλήματα ἀπ᾿ αὐτὰ ποὺ φιλοδοξεῖ νὰ λύσει. Καὶ 
τοῦτο, ἐπειδὴ σχεδόν, ὅπως φαίνεται ἀπὸ τὴ θεματολογία της, 
σχεδὸν λέω ὄχι τελείως, δὲν ἀκολουθεῖ τὴν Ἁγιοπνευματικὴ Πα-
ράδοση τῆς Ἐκκλησίας, ὡς πρὸς τὴ σύνθεσή της καὶ ὡς πρὸς 
τὴ θεματολογία της. Τὸ τελευταῖο αὐτό, ποὺ σχετίζεται μὲ τὴ
σύνθεσή της, προδικάζει, κατὰ τὴν προσωπική μου γνώμη, τὴν
παταγώδη ἀποτυχία της, ἐκτὸς βέβαια ἂν οὐσιαστικὰ αὐτο-
αναιρεθεῖ, ὡς πρὸς τὶς ἐσφαλμένες δογματικὰ νεωτεριστικές 
της θέσεις, ἂν ἀρνηθεῖ δηλαδὴ αὐτά, ποὺ εἰσηγεῖται. Τὰ ὅσα 
ὀρθὰ ὑποστηρίζονται στὴ θεματολογία της, γιὰ νὰ μὴν εἴμαστε 
ὑπερβολικοί, γιατὶ ὑπάρχουν κι αὐτά, εἶναι τόσο αὐτονόητα ἀπ᾿ 
τὴ μέχρι τώρα ζωὴ τῆς Ἐκκλησίας, ὥστε νὰ μὴ δικαιώνεται ἡ 
ἐπὶ τόσα χρόνια πολυέξοδη καὶ κοπιώδης αὐτὴ προετοιμασία, ἡ 
ὁποία, ὅπως εἴπαμε, κυριολεκτικά, ἔχει τουλάχιστον 55 χρόνια.

Δημοσιογράφος: Πενήντα πέντε χρόνια μιᾶς προετοιμασίας, 
ποὺ πέρασε ἀπὸ πολλὰ στάδια ἐνδεχομένως. Θὰ ἦταν ἐνδιαφέρον, 
ὅπως λέγαμε καὶ στὶς προηγούμενες συζητήσεις μας, κύριε 
Καθηγητά, νὰ μαθαίναμε τὰ Πρακτικά. Πῶς ἀπὸ τὴ μία θεματικὴ 
ἔφθασαν στὴν ἄλλη, ἢ πῶς τελικὰ ἔφθασαν στὴν ἐπικαιροποίηση 
τοῦ ἀντικειμένου;

Τὸ πνεῦμα καὶ τὸ φρόνημα 
τῶν πρωτεργατῶν τῆς Μεγάλης Συνόδου

Καθηγητής: Κι αὐτό, ὄχι γιὰ ἄλλο λόγο –ἔτσι κουτσομπολιοῦ 
θὰ λέγαμε– ἀλλὰ γιὰ νὰ δοῦμε τὸ πνεῦμα, ἀπὸ τὸ ὁποῖο διέπονταν 
αὐτοὶ οἱ συντάκτες ἢ οἱ εἰσηγητὲς αὐτῶν τῶν θεμάτων. Ὅταν 
ἀναθεωροῦν, ὅταν βάζουν στὸ περιθώριο κάποια θέματα, ποιὰ 
ἦταν τὰ ἐπιχειρήματα αὐτῶν, οἱ ὁποῖοι διαφωνοῦσαν μὲ αὐτὰ.

Ἔχει τεράστια σημασία, νὰ δεῖ κανεὶς καταγραμμένο αὐτὸ 
τὸ φρόνημα. Καὶ ἐπειδὴ ὑπάρχουν κριτήρια καὶ προϋποθέσεις 
ἁγιοπνευματικές, γιὰ νὰ ἀποτιμήσει κανεὶς αὐτὸ τὸ πνεῦμα, νο-
μίζω, ὅτι καὶ ἐπιστημονικὰ-θεολογικὰ θὰ ἦταν πάρα πολὺ ἐνδια-
φέρον, νὰ τὰ δεῖ κανεὶς αὐτὰ τὰ κείμενα. Βεβαίως, ἔχουμε ὑπ᾿ 
ὄψιν μας κάποια πράγματα ἀπὸ τὶς προηγούμενες Πανορθόδοξες, 
πράγματα ποὺ ἄλλαξαν θεματολογικά, ἄλλαξαν λεκτικά. Γνω-
ρίζουμε, ἐπειδὴ ἔγιναν στὴν ἐποχή μας, ποιοὶ λίγο πολὺ τὰ 
εἰσηγήθηκαν. Γνωρίζουμε ποιοὶ εἶναι αὐτοὶ καὶ γιατὶ τελικῶς 
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ἔγινε αὐτὸς ὁ συμβιβασμός. Καὶ ἂν εἶναι δυνατὸν –κατὰ τὴν 
ἄποψή μου– νὰ γίνονται σὲ καίρια θέματα δογματικὰ τέτοιοι 
συμβιβασμοί. Πάντα θυμᾶμαι τὴν ρήση τοῦ Πατρὸς Παϊσίου, ὅτι 
τὰ δόγματα δὲν μπαίνουν στὴν ΕΟΚ, στὰ δόγματα δὲν γίνονται 
ἐκπτώσεις.

Δημοσιογράφος: Ἄρα, οὔτε χωρᾶ ἡ γλώσσα τῆς διπλωματίας σ᾿ 
αὐτὰ τὰ θέματα.

Καθηγητής: Προφανῶς.

Δημοσιογράφος: Γιατὶ μοιάζουν αὐτὰ τὰ Κείμενα, καὶ ἰδιαίτε-
ρα αὐτὸ τὸ προβληματικὸ Κείμενο, νὰ διπλωματίζουν ἐπικίνδυνα. 
Ὅπως λέει καὶ χαριτωμένα ἕνα γεροντάκι, «διπλωματία σημαίνει 
νὰ ἔχεις δύο μάτια καὶ νὰ βλέπεις πότε ἀπὸ δῶ, πότε ἀπὸ κεῖ» καὶ 
νὰ τὰ στρογγυλεύεις.

Καθηγητής: Ὄχι ἁπλῶς αὐτό, ἀλλὰ διπλωματία εἶναι ἡ ἐπίσημη 
ἔκφραση τῆς ὑποκρισίας. Τὰ δύο μάτια τῆς διπλωματίας εἶναι 
κάτι ἀντίστοιχο μὲ τὴν διψυχία, τὴν ὁποία καταδικάζει ἡ Ἁγία 
Γραφή. Πουθενὰ ὁ Χριστός δὲν μᾶς ἔδωσε ἐντολὴ διπλωματίας 
καὶ πουθενὰ τὸ Πνεῦμα τὸ  Ἅγιο δὲν ὀνομάζεται διπλωματικό, 
ἀλλὰ ὀνομάζεται «εὐθές».

Οἱ σύγχρονοι Ἅγιοι 
γιὰ τὴν Μεγάλη Σύνοδο καὶ τὸν Οἰκουμενισμὸ

Δημοσιογράφος: Μιλήσατε, κύριε Καθηγητά, γιὰ τὰ πενήντα 
πέντε χρόνια τῆς προετοιμασίας αὐτῆς τῆς Συνόδου. Νωρίτερα, 
εἴπατε κάτι, τὸ ὁποῖο καὶ μεῖς ἀκοῦμε πολλὲς φορὲς νὰ τὸ εὔχον-
ται ὁλόκαρδα ἀρκετοί, νὰ μὴν συγκληθεῖ τελικὰ αὐτὴ ἡ Σύν-
οδος, γιατὶ φοβοῦνται, ὅτι θὰ εἶναι πρόκληση περισσοτέρων 
προβλημάτων παρὰ θὰ ἐπιτευχθοῦν λύσεις. Θὰ θέλαμε, νὰ μᾶς 
πεῖτε ἀπὸ τὴ δική σας ἐμπειρία, κύριε Καθηγητά, ἂν ὑπάρχει 
κάποιος σύγχρονος Ἅγιος τῆς Ἐκκλησίας μας, ἀφοῦ μιλᾶμε γιὰ 
τὰ τελευταῖα πενήντα πέντε χρόνια τῆς προετοιμασίας αὐτῆς τῆς 
Συνόδου, ποὺ νὰ εἶχε ἐκφραστεῖ σαφῶς γιὰ τὴ σύγκλησή της.

Καθηγητής: Εὐχαριστῶ. Αὐτὸ τὸ ἐρώτημα εἶναι καίριο ἀπὸ 
τὴν ἄποψη, ὅτι θὰ δώσει μιὰ φερεγγυότητα καὶ σὲ ἐκεῖνα, τὰ 
ὁποῖα εἶπα, κατὰ τὴ γνώμη μου. Τὰ περισσότερα πράγματα ἀπὸ 
αὐτὰ ποὺ εἶπα, δὲν ἀποτελοῦν γνώμη μου, ἀλλὰ εἶναι αὐτό, ποὺ 
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κεῖται καὶ εἶναι τελείως ἀδιαμφισβήτητο. Σὲ μερικὲς περιπτώ-
σεις μίλησα αὐθόρμητα, διακινδύνευσα τὴ γνώμη μου. Θὰ πρέπει 
νὰ σᾶς πῶς ὅμως, ἐπειδὴ τὰ θέματα αὐτὰ εἶναι πάρα πολὺ σοβαρά, 
αὐτὴ ἡ γνώμη μου δὲν δημιουργήθηκε τὴ στιγμή, ποὺ μὲ ρωτήσατε. 
Εἶναι πράγματα, τὰ ὁποῖα τὰ ἔχω βασανίσει μέσα μου καὶ τὰ ἔχω 
ἀναζητήσει, ὡς πρὸς τὴν αὐθεντικότητα τῶν ἀπαντήσεών τους, 
στὰ πρόσωπα ἁγίων, τοὺς ὁποίους συνέβη νὰ ἔχω γνωρίσει, ὅπως 
σᾶς εἶπα. Ναί, εἴμαστε εὐτυχεῖς οἱ Ὀρθόδοξοι, ποὺ ἔχουμε σήμερα 
ἁγίους, οἱ ὁποῖοι συνέβη νὰ ἔχουν ἁγιοκαταταχθεῖ κιόλας, ὁπότε 
τὸ κῦρος τους πλέον εἶναι ἀδιαμφισβήτητο.

Δημοσιογράφος: Σὲ σχέση μ᾿ αὐτό, ποὺ λέγαμε στὴν προηγούμε-
νη ραδιοφωνική μας συνάντηση, γιὰ τὴν κατάταξη μὲ τὴν ἐπί-
σημη πράξη τῆς Ἐκκλησίας.

Καθηγητής: Ἔτσι, ναί, γιατὶ ἡ συνείδηση τῆς Ἐκκλησίας εἶναι 
αὐτή, ποὺ ἁγιοκατατάσσει καί, ἀπὸ πλευρᾶς ληξιαρχικῆς πρά-
ξεως, τὸ κάνει θεσμικὰ καὶ μία Σύνοδος. Ἂν θελήσουμε νὰ ἀνα-
φερθοῦμε καταλεπτῶς στὰ πρόσωπα αὐτά, δὲν θὰ μᾶς ἔφθανε ἡ 
ὥρα, ποὺ ἔχουμε γιὰ τὴν ραδιοφωνικὴ ἐκπομπή. Γι᾿ αὐτοὺς ὅμως, 
ποὺ κάπως γνωρίζω, θὰ πῶ λίγα πράγματα καὶ θὰ παραπέμψω 
ἁπλῶς.

Ἅγιος Ἰουστῖνος Πόποβιτς

Πρῶτα θὰ πῶ γιὰ τὸν Ἅγιο Ἰουστῖνο Πόποβιτς. Ὁ Ἅγιος Ἰου-
στῖνος συνέβη νὰ εἶναι καὶ ὁμότεχνός μου, Καθηγητὴς δηλαδὴ 
τῆς Δογματικῆς στὸ Πανεπιστήμιο τοῦ Βελιγραδίου, ὁ ὁποῖος 
πρὶν ἀπὸ 45 χρόνια –ὑπογραμμίστε το αὐτὸ– ἀντιτάχθηκε σὲ αὐτὰ 
ἀκριβῶς, ποὺ ἐπιχειρεῖ νὰ κάνει ἡ Ἁγία καὶ Μεγάλη Σύνοδος, 
γιατὶ ἔτσι ὀνομαζόταν καὶ τότε ἐπὶ Πατριάρχου Ἀθηναγόρου καὶ 
στὴ συνέχεια. Καὶ μάλιστα εἶναι ἐντυπωσιακὸ τὸ γεγονός, ὅτι 
ἐπισημαίνει αὐτά, τὰ ὁποῖα λέμε κι ἐμεῖς.

Καὶ γιὰ νὰ σᾶς πῶ ἔτσι –μὲ δυὸ λόγια– τὴν ἱστορία τοῦ πράγμα-
τος, ποὺ μοῦ ᾿κανε ἰδιαίτερη ἐντύπωση. Τὴν Ἐπιστολή του -Ὑπό-
μνημα, ποὺ ὑπέβαλε στὴν Ἱεραρχία τοῦ Πατριαρχείου τῆς Σερβίας, 
τὴν διάβασα ἐκ τῶν ὑστέρων, δηλαδὴ αὐτὲς τὶς θέσεις μου τὶς εἶχα 
καὶ χωρίς νὰ διαβάσω τὴν Ἐπιστολή του. Ἦταν ὅμως πολὺ μεγάλη 
ἡ χαρά μου, ὅταν διαπίστωσα, ὅτι τὰ ἐπιχειρήματα, τὰ ὁποῖα καὶ 
ἐγὼ ἀπὸ τὴν δική μου θέση καὶ μελέτη καὶ συνείδηση ἔχω πεῖ, 
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εἶναι ἀκριβῶς τὰ ἴδια μὲ αὐτά, τὰ ὁποῖα μελέτησα. Λέει λοιπὸν 
ἐκεῖ ὁ Ἅγιος Ἰουστῖνος, ὅτι κάθε νέα Μεγάλη ἢ Οἰκουμενικὴ 
Σύνοδος δὲν θὰ εἶναι οὔτε Ἁγία οὔτε Οἰκουμενικὴ οὔτε Η΄, ἂν 
προηγουμένως δὲν δεχθεῖ τὶς προγενέστερες Οἰκουμενικὲς Συν-
όδους καὶ τὶς ἀσάλευτες ἀποφάσεις τους. Βλέπετε, ὅτι ἀκόμη κι 
ἂν θέλει νὰ παρακάμψει τὴ λεγομένη Η΄ καὶ Θ΄ καὶ θελήσει αὐτὴ 
νὰ λεχθεῖ ὡς τέτοια, θὰ πρέπει ὑποχρεωτικῶς νὰ ἀποδεχτεῖ καὶ 
ρητῶς τὶς ἀποφάσεις αὐτές. Γιατὶ βλέπουμε στὰ Πρακτικὰ τῶν 
Οἰκουμενικῶν Συνόδων, ὅτι κάθε ἑπόμενη δὲν λέει, ὅτι ἁπλῶς 
ἀποδέχεται τὶς ἀποφάσεις. Τὶς διαβάζουν τὶς ἀποφάσεις, καὶ τὶς 
καταδίκες τὶς διαβάζουν. Καὶ συμφωνοῦν ἐπ᾿ αὐτῶν. Ἄρα, ἔχουμε 
ἕνα πολὺ βασικὸ στοιχεῖο, ποὺ εἴπαμε προηγουμένως, καὶ τὸ 
ὁποῖο ἔχει τὴ σημασία του, ὅτι προσανατολίζει ὡς πρὸς τὶς θέσεις, 
οἱ ὁποῖες θὰ ἐκφραστοῦν.

Καὶ τότε, ἀκόμη, προετοιμάζετο ἡ μέλλουσα Μεγάλη Πανορ-
θόδοξος Σύνοδος μὲ τὴν ἴδια μεθοδολογία. Θέλετε νὰ σᾶς πῶ, 
ποιός εἶναι ὁ χαρακτηρισμὸς αὐτῆς τῆς μεθοδολογίας; Ἐμένα 
μοῦ βγῆκε αὐθόρμητα, ἐπειδὴ εἴδαμε καὶ διαβάσαμε τὰ Πρακτικὰ 
τῆς Β΄ Βατικανείου Συνόδου, ὅτι εἶναι δηλαδὴ σχολαστικὴ ἡ 
μεθοδολογία. Τί μᾶς λέει ὁ Ἅγιος; Προετοιμάζεται μὲ καθαρὰ 
σχολαστικοπροτεσταντικὴ θεματολογία. Τὸ σχολαστικὴ ἀφορᾶ 
τὸν Ρωμαιοκαθολισμό. Ἀλλὰ καὶ ἡ προτεσταντικὴ θεματολογία, 
ὅπως εἴδαμε, ἡ ἀναγνώριση δηλαδὴ τῶν Προτεσταντῶν, εἶναι τὸ 
ζητούμενο ἀπὸ τοὺς Προτεστάντες. Οἱ Προτεστάντες ἔχουν τὴν 
ἀγωνία τῆς ἑνότητας αὐτῶν τῶν ἰδίων, διότι πολυδιασπῶνται 
διαρκῶς. Καὶ φτάσαμε τώρα ἐμεῖς στὸ σημεῖο, τὴν βοήθεια πρὸς 
αὐτοὺς νὰ τὴν ἐκφράσουμε μὲ ἕνα ἐντελῶς ἀπαράδεκτο τρόπο, 
υἱοθετώντας ὅλους αὐτούς, μὲ τὶς ἀντιφάσεις μεταξύ τους, ὡς 
«ἐκκλησίες», ἢ τὸ Ρωμαιοκαθολικισμὸ μὲ τέτοιες ἀποκλίσεις. Ἡ 
θεματολογία, λοιπόν, εἶναι σχολαστικὴ καὶ προτεσταντικὴ καὶ 
ὄχι εὐαγγελικὴ καὶ ἁγιοπατερική, ἡ ὁποία εἶχε πάντα ὡς σκοπό 
της τὴν σωτηρία τοῦ ἀνθρώπου καὶ τοῦ κόσμου.

Προσέξτε τώρα κατὰ λέξη τὶ λέει ὁ Ἅγιος Ἰουστῖνος: «τὸ  
ὀρθοδοξότερον εἶναι νὰ μὴ συγκληθεῖ καθόλου ἡ Οἰκουμενικὴ 
Σύνοδος», οὐσιαστικὰ τῆς δίνει αὐτὸ τὸ νόημα, διότι αὐτὸ φιλο-
δοξεῖ νὰ εἶναι, «ἢ νὰ μὴ συμμετάσχει κάποιος σ᾿ αὐτήν». Αὐτὸ 
δὲν τὸ εἶπα ἐγώ. Εἰσηγεῖται, δηλαδή, ὁ Ἅγιος τὴν μὴ συμμετοχὴ 
Ἱεραρχῶν σ᾿ αὐτήν. Δηλαδή, νὰ πέσει ἀπὸ μόνη της, μὲ τὴν μὴ 
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συμμετοχή. Ἐμεῖς ἔχουμε αὐτὴν τὴν πρακτικὴ σήμερα; Ἐν μέρει 
τὴν ἔχουμε. Ὑπάρχουν δύο θέματα, τὰ ὁποῖα ἔρχονται πρὸς 
συζήτησιν καὶ στὰ ὁποῖα δὲν μετέχει ἡ Ἐκκλησία τῆς Γεωργίας 
καὶ τῆς Ἀντιοχείας. Ἡ μὴ συμμετοχή, ὅμως, σημαίνει διαφωνία. 
Ἀφοῦ προηγουμένως μιλήσαμε γιὰ συμφωνία ὡς πρὸς τὶς ἀπο-
φάσεις, γεννᾶται τώρα ἕνα ἐρώτημα: Πῶς, παρὰ ταῦτα, ἔρχονται 
κάποια θέματα, ἀφοῦ ὁρισμένοι διαφωνοῦν;

Ἀλλὰ σᾶς λέγω τώρα, ἐπὶ τῇ βάσει τοῦ τὶ λέει ὁ Ἅγιος: Ἂν 
δὲν πᾶνε κάποιοι Ἐπίσκοποι στὴ Σύνοδο, ὁπότε δὲν θὰ εἶναι 
εἰκοσιτέσσερις, ἢ ἂν πᾶνε καὶ φύγουνε, διότι διαφωνοῦν καὶ δὲν 
θέλουν νὰ εἶναι ἁπλῶς ἡ διαφωνία τους λεκτικὴ ἢ μὲ μειοψηφία, 
ἡ δυναμικὴ αὐτὴ ἀπουσία τους ἀπὸ αὐτήν, θὰ δημιουργήσει τὸ 
πρόβλημα τῆς νομιμότητάς της. Ἔτσι, γιὰ νὰ μὴν παρεξηγηθῶ. 
Ἐπαναλαμβάνω. Ἡ πρόταση εἶναι τοῦ Ἁγίου. Συμφωνῶ καὶ ἐγώ, 
ἀλλὰ δὲν ἦταν δική μου ἡ πρόταση. Αὐτὸ δὲν τὸ εἶχα σκεφθεῖ. 

«Τί δύναται νὰ περιμένει κανεὶς ἀπὸ μίαν τοιαύτην Οἰκουμενι-
κὴν Σύνοδον;», διερωτᾶται ὁ Ἅγιος, «ἓν μόνον: σχίσματα καὶ 
αἱρέσεις καὶ διαφόρους ἄλλας συμφοράς. Αὐτὸ εἶναι ἡ βαθεῖα 
μου αἴσθησις καὶ ἡ πλήρης ὀδύνης ἐπίγνωσις. Δι᾿ αὐτὸ παρακαλῶ 
καὶ ἱκετεύω τὴν Ἱερὰν Σύνοδον τῆς Ἱεραρχίας, νὰ ἀπόσχει ἀπὸ 
τὴν συμμετοχὴν εἰς τὴν προετοιμασίαν τῆς Συνόδου καὶ ἀπὸ τὴν 
συμμετοχὴν εἰς τὴν Σύνοδον».

Σᾶς διάβασα χαρακτηριστικὰ σημεῖα. Θὰ ἄξιζε νὰ ἀσχοληθοῦμε 
σὲ μία ὡριαία ἐκπομπή, γιατὶ αὐτὸ εἶναι ἕνα Ὑπόμνημα δεκα-
πέντε σελίδων, καὶ ἴσως –ἂν βροῦμε εὐκαιρία– εἶναι καλὸ νὰ τὸ 
θυμήσουμε σ᾿ ὅλους, γιατὶ εἶναι adhoc. Ἕνα πρὸς ἕνα, ἀναφέρεται 
στὴν ἱστορία –προϊστορία θὰ λέγαμε τώρα– τῆς Συνόδου, πῶς
ἔφτασε ἐκεῖ, μὲ ποιὲς μεθόδους, μὲ ποιοὺς τρόπους, ποιὰ μεθοδο-
λογία κ.τ.λ. καὶ ὅλα αὐτὰ θὰ ἦταν πολὺ διαφωτιστικά. Βέβαια, 
ἐκ προοιμίου σᾶς λέω, ὅτι εἶναι μέσα στὸ πνεῦμα ποὺ κινηθήκαμε 
καὶ ἐμεῖς, ἀλλὰ ἄλλο εἶναι νὰ ἀκούει κανεὶς τὰ λόγια ἑνὸς Ἁγίου.

Δημοσιογράφος: Κι ὅλα αὐτά, πρὶν ἀπὸ σαράντα πέντε χρόνια.

Καθηγητής: Κι ὅλα αὐτά, πρὶν σαράντα πέντε χρόνια. Τί θέ-
λουμε νὰ ποῦμε μὲ αὐτό; Σὲ σαράντα πέντε χρόνια, ἔχουμε προσ-
θήκη χειροτέρων πραγμάτων καί, ἑπομένως, θὰ εἶχε νὰ πεῖ ὁ 
Ἅγιος ἀκόμη πιὸ πολλὰ καὶ πιὸ αὐστηρὰ πράγματα.

Δημοσιογράφος: Ἀπὸ ὅσα γνωρίζουμε, κ. Καθηγητά, τότε ἡ Εἰ-
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σήγηση τοῦ Ἁγίου Ἰουστίνου Πόποβιτς –ποὺ ἤτανε ἕνας Κα-
θηγητὴς καὶ ἤτανε ἐξοριστος στὴν Ἱερὰ Μονὴ Τσέλιε– ἔγινε 
ἀποδεκτὴ ἀπὸ τὴν Σύνοδο; Διότι τότε ἦταν καὶ ὁ Κομμουνισμός.

Καθηγητής: Ἀκριβῶς. Καὶ αὐτὰ ἔχουνε σημασία. Λέει, δηλαδή, 
ὅτι δὲν πρέπει νὰ γίνει ἡ Μεγάλη Σύνοδος καὶ γιὰ τὸν πρόσθετο 
λόγο, ὅτι ὑπάρχουν Ἐκκλησίες, οἱ ὁποῖες τελοῦν ὑπὸ ἀθεϊστικὰ 
καθεστῶτα καί, ἑπομένως, θὰ ἔλθουν στὴ Σύνοδο, ὑπὸ ἐπιτήρηση, 
τρόπον τινά· αὐτὸ εἶναι τὸ ὑπονοούμενο. Ἀφήνω, ὅτι στρέφεται 
καὶ κατὰ τῆς Ἐκκλησίας τῆς Ρωσίας, ἡ ὁποία τὸ 1969 ἀπεφάσισε 
τὴν Intercommunio, δηλαδὴ τὴν μυστηριακὴ διακοινωνία μὲ 
τὸν Ρωμαιοκαθολικισμό. Σ᾿ αὐτὴν τὴν περίπτωση, ὅσον ἀφορᾶ 
τὴν συμμετοχή τους, εἶπε ὅτι, ἐπειδὴ καταπατήθηκαν δόγματα 
καὶ Κανόνες, δὲν θὰ πρέπει νὰ ἐπιτρέψει ὁ Θεὸς μιὰ τέτοια 
ἀποκαλυπτικὴ φρικαλεότητα. Τὴν σύγκληση δηλαδὴ μιᾶς 
Οἰκουμενικοῦ χαρακτῆρα Συνόδου μὲ παρουσία τῆς Ἐκκλησίας 
τῆς Ρωσίας παρακαλῶ, γιατὶ διέπραξε αὐτὸ τὸ πρᾶγμα, δηλαδὴ 
τὴν διακοινωνία.

Φανταστεῖτε, τώρα, τὶ θὰ ἔλεγε μὲ τὴ θεματολογία ποὺ ἔχουμε 
ἐμεῖς. Ὄχι δηλαδὴ γιὰ κάποιους Ρώσους, ποὺ διέπραξαν κάτι 
τέτοιο καὶ τὸ ἀνέστειλαν στὴ συνέχεια, ἀλλὰ γι᾿ αὐτοὺς οἱ ὁποῖοι 
ἔχουνε μιὰ πολυμορφία αἱρετικῶν θέσεων. Γιατὶ αὐτὸς εἶναι ὁ 
Οἰκουμενισμός, μιὰ πολύμορφη αἵρεση. Ὁ ἴδιος ἦταν ὁ πρῶτος, 
ποὺ μίλησε γιὰ τὸν Οἰκουμενισμό, ὡς παναίρεση. Αὐτό, βεβαίως, 
δὲν εἶναι καθόλου φανατικό. Τὸ λέω ἐξ ἀπόψεως ἐπιστημονικῆς 
–ἐπειδὴ ἀσχολήθηκα καὶ τὸ διδάσκω– ἀφοῦ ἔχει πολλὲς ἐπὶ 
μέρους αἱρέσεις, γιὰ τὶς ὁποῖες θὰ ἤθελα νὰ πῶ, ὅτι καὶ μιὰ ἀπ᾿ 
αὐτὲς θὰ ἀρκοῦσε, γιὰ νὰ μὴν ἔχουμε καμμία σχέση μαζί τους. Μὲ 
τὸ καμμιὰ σχέση, ἐννοῶ σ᾿ αὐτὴν τὴν κατεύθυνση, ὄχι τὸ νὰ μὴ 
συζητᾶμε μαζί τους, προκειμένου οἱ ἄνθρωποι νὰ κατανοήσουν τὸ 
ὀρθό, ἂν θέλουν. Ὄχι ὅμως νὰ τοὺς θεωρήσουμε ὡς «ἐκκλησία», 
παρὰ ταῦτα, ἐνῶ δηλαδὴ ἐμμένουν σ᾿ αὐτά, ποὺ πιστεύουν, καὶ 
ἐνόσω δὲν ζητοῦν νὰ ἔρθουν στὴν Ὀρθοδοξία. Ἁπλῶς, ζητοῦν 
τὴν ἀναγνώρισή τους ὡς ἀληθινὴ Ἐκκλησία, ὡς Ἐκκλησίες, 
ὑπὸ τὴν ἔννοια τῶν Ὀρθοδόξων Ἐκκλησιῶν, ὅπως εἶναι π.χ. ἡ 
Ἐκκλησία τῆς Ρωσίας, ἡ Ἐκκλησία τῆς Ἀντιοχείας, ἡ Ἐκκλησία  
τῆς Ἑλλάδος. Ἀλλά αὐτὸ νοεῖται Βιβλικά, ὡς ἡ Ἐκκλησία «ἡ 
οὖσα ἐν Ἑλλάδι, ἐν Ρωσίᾳ» κ.λπ., ὅπως τὸ λέει δηλαδὴ ἀκριβῶς 
ὁ Ἀπόστολος Παῦλος: «τῇ Ἐκκλησίᾳ τῇ οὔσῃ ἐν Κορίνθῳ...». 
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Μιλᾶμε πάντα γιὰ Μία Ἐκκλησία, γιὰ τὴν Μία Ἐκκλησία, ἡ 
ὁποία παροικεῖ σὲ διάφορα μέρη.

Ἐδῶ, ὅμως, δὲν πρόκειται περὶ αὐτῆς τῆς ταυτότητας, ἀφοῦ, 
ἀπὸ πλευρᾶς περιεχομένου, ἀπέχει πόρρω, καὶ μάλιστα, ὅσο περ-
νοῦν τὰ χρόνια –μιὰ καὶ ἀναφερθήκαμε στὰ 45 χρόνια– ἔχουν 
αὐξηθεῖ πολὺ αὐτὲς οἱ αἱρέσεις. Εἶναι ἐκπληκτικό, δηλαδή, τὸ 
πῶς τόλμησαν αὐτοὶ οἱ Ἐπίσκοποι νὰ βάλουν τὴν ὑπογραφή 
τους γιὰ αὐτὴν τὴν θεματολογία καὶ μόνο, πῶς μπόρεσαν νὰ 
τὴν εἰσηγηθοῦν. Γιατί, ἐκεῖ στὴν Εἰσήγηση, φαίνονται καὶ οἱ 
προθέσεις σου. Εἰσηγεῖσαι αὐτό, ποὺ θέλεις νὰ ψηφισθεῖ. Καὶ δὲν 
μπορῶ νὰ τὸ συλλάβω, νοητικά, αὐτὸ τὸ πρᾶγμα. Δὲν μοῦ κάθεται 
μὲ κανέναν τρόπο μέσα μου, πῶς ἕνας Ὀρθόδοξος εἰσηγεῖται ἕνα 
τόσο ἀντορθόδοξο πρᾶγμα, ποὺ ἀφορᾶ τὸ πιὸ καίριο καὶ λεπτὸ 
σημεῖο τῆς πίστεώς μας, τὴν Ἐκκλησία, δηλαδή, ὡς Μία.

Δημοσιογράφος: Αὐτὸ εἶναι πραγματικὰ ἕνα εὔλογο ἐρώτημα. 
Δὲν ξέρω, ἂν μποροῦμε νὰ δώσουμε ἀπάντηση, δὲν εἴμαστε καὶ 
σὲ θέση μᾶλλον νὰ δώσουμε ἀπάντηση, ἀλλὰ εἶναι καλό, ποὺ τὸ 
θέτετε τὸ ἐρώτημα.

Καθηγητής: Ἀπάντηση κανονικά, θεολογικά, ὑπάρχει. Καθετί, 
τὸ ὁποῖο γίνεται, ἔχει τὸ ὑπόβαθρό του στὴν καρδιά μας. Ἀλλὰ 
ἀφῆστε, νὰ μὴ συζητήσουμε γι᾿ αὐτὸ τὸ θέμα αὐτὴ τὴ στιγμή, 
γιατὶ τώρα μιλᾶμε γιὰ πράγματα, ποὺ τρέχουν καὶ ὄχι γιὰ τὶς 
προϋποθέσεις, ποὺ ὁδήγησαν, ἂν καὶ αὐτὸ θὰ ἄξιζε πολὺ τὸν 
κόπο. Ἀρκεῖ νὰ σᾶς πῶ, ὅτι τὸ δόγμα συμπυκνώνει τὴν ἁγιο-
πνευματικὴ ζωή, καὶ ὅταν δὲν ὑπάρχει ἁγιοπνευματικὴ ζωή, τότε 
θέλουμε ἀλλότρια δόγματα, γιὰ νὰ στεγάζουν αὐτὴ τὴ ζωή, δη-
λαδὴ τὴν ἐσφαλμένη ζωή. Καὶ αὐτὸ εἶναι τραγικὸ νὰ τὸ εἰση-
γούμαστε ἐμεῖς. Ἐντάξει, τὸ λένε οἱ ἑτερόδοξοι· ἐντάξει, κυκλο-
φοροῦσε ἀτελῶς, ἐκπροσωπημένο ἀκόμη καὶ ἀπὸ πολὺ ὑψηλὰ 
στὴν Ἱεραρχία πρόσωπα, ἀλλὰ νομίζω μέσα σ᾿ ἕνα πλαίσιο ἀνο-
χῆς. Καὶ οἱ πιστοί, ἀναμένοντας καὶ προσευχόμενοι, τὸ ἄφηναν νὰ 
τακτοποιηθεῖ κάποια μέρα, θεσμικά. Ἀλλά σᾶς εἶπα, ἐγὼ περίμενα 
νὰ γίνει αὐτὴ ἡ Μέλλουσα Σύνοδος, ἀλλὰ γιὰ νὰ τὰ καταδικάσει 
αὐτά, ὄχι νὰ τὰ υἱοθετήσει. Αὐτὸ εἶναι ἡ ἔκπληξή μου.

Δημοσιογράφος: Αὐτὴ εἶναι τότε καὶ ἡ ἔκπληξη τοῦ Ἁγίου 
Ἰουστίνου.
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Καθηγητής: Ναί. Γι᾿ αὐτὸ καὶ εἰσηγεῖται ἁπλῶς νὰ μὴ γίνει 
καθόλου. Γιατί, κοιτᾶξτε, τὸν ἀντιλαμβάνομαι. Ἐγὼ εἶπα κομψά, 
νὰ ἀποσυρθεῖ τὸ θέμα, γιὰ νὰ μὴν κάνω μάθημα σὲ Ἐπισκόπους. 
Ἀλλὰ τώρα, μιὰ καὶ τὸ συζητᾶμε εὐρέως καὶ ἐνώπιον τῶν ἀκρο-
ατῶν μας δημοσίᾳ, πρέπει νὰ πῶ, ὅτι δὲν εἶναι τυχαῖο, ὅτι μπῆκε 
τὸ θέμα αὐτὸ καὶ ὅτι δὲν θὰ εἶναι μόνο αὐτό. Δηλαδή, αὐτὰ τίθεν-
ται πρὸς συζήτηση, φυσικά, καὶ διόρθωση ἢ ἀπόρριψη, σὲ μιὰ τε-
λικὴ συμφωνία. Ὅταν, ὅμως, ξέρει κανεὶς τὴν ὅλη αὐτὴ προϊστο-
ρία, φοβᾶται καὶ γιὰ ἄλλα πράγματα, τὰ ὁποῖα δὲν φαίνονται κα-
θαρὰ καὶ μπορεῖ ἐκεῖ νὰ κυριαρχήσουν. Μὲ τέτοιες προδιαγραφές, 
ὅλα εἶναι ἀναμενόμενα.

Γι᾿ αὐτό, ἡ σύστασή του ἦταν νὰ μὴ γίνει ἡ Σύνοδος. Καὶ θυμᾶ-
μαι τότε, ὅτι ἤμουν φοιτητής, ὅταν τὸ πληροφορήθηκα αὐτό, ὄχι 
ἀπὸ κείμενο ἀλλὰ ἀκουστικά, καὶ εἶπα τὴν ἔκφραση: «καὶ πῶς 
γνωρίζει ὁ π. Ἰουστῖνος Πόποβιτς, ὅτι δὲν θὰ ἐνεργήσει τὸ Πνεῦμα 
τοῦ Θεοῦ;». Ὡς φοιτητὴς τῆς Θεολογίας, ποὺ ἤμουν, δὲν εἶχα τὶς 
προϋποθέσεις νὰ τὸ καταλάβω. Τώρα, ὅμως, ποὺ βλέπω καὶ γνω-
ρίζω τὰ πράγματα, ἀντιλαμβάνομαι, ὅτι δὲν μπορεῖ νὰ κυριαρχή-
σει τὸ Πνεῦμα τὸ Ἅγιο, ὅταν δὲν εἶναι ἐνεργὸ στὶς καρδιές μας. 
Τουλάχιστον, μέχρι τὴ διατύπωση φαίνεται, ὅτι δὲν ἐκφράζεται 
τὸ Πνεῦμα τὸ  Ἅγιο. Θὰ μποροῦσε βεβαίως νὰ ἐκφρασθεῖ ἐκεῖ πέρα 
μέσα στὴ Σύνοδο, ὑπὸ τὴν προϋπόθεση, ὅτι αὐτὸ εἶναι ἤδη ἐνεργὸ 
στὶς καρδιὲς κάποιων, ποὺ θὰ κληθοῦν ἐκεῖ «κατὰ λάθος»; Θὰ 
μοῦ ἐπιτρέψετε ἐντὸς εἰσαγωγικῶν νὰ τὸ πῶ, «ἀπὸ κάποιους», 
οἱ ὁποῖοι θὰ ξεφύγουν τὶς ἐνδεχόμενες μεθοδεύσεις; Εἰκασία 
κάνω. Δὲν εὔχομαι, νὰ κάνουν τέτοιες μεθοδεύσεις, γιατὶ δὲν ἔχει 
γίνει γνωστὸς ὁ τρόπος. Εἰκοσιτέσσερις Ἐπίσκοποι. Ποιοί; Οἱ 
«ἄριστοι»; Καὶ ποιοί εἶναι οἱ ἄριστοι; καὶ πῶς μετρᾶτε τὸ ἄριστο; 
Εἶναι οἱ λογιότεροι; Οἱ ἐπιστημονικότεροι; Ἐδῶ, πῆγαν ὁ Ἅγιος 
Νικόλαος καὶ ὁ Ἅγιος Σπυρίδων στὴν Α΄ Οἰκουμενικὴ Σύνοδο 
καί, ὡς ὀλιγογράμματοι, ἔπαιξαν καθοριστικὸ ρόλο. Ἐξίσου, 
ὅπως συνέβαλε ὁ Ἅγιος Ἀθανάσιος, ὁ ὁποῖος ἦταν λογιότατος.

Τὸ θέμα δὲν εἶναι, πόσα γράμματα ξέρουμε ἢ πόσο εὐφυεῖς κατὰ 
κόσμον εἴμαστε, ἀλλὰ ἂν ἔχουμε τὴν εὐφυΐα τοῦ Ἁγίου Πνεύμα-
τος, τὸ ὁποῖον εἶναι ἡ σοφία τοῦ Θεοῦ, καὶ ἡ ὁποία δὲν ἐκφρά-
ζεται, ὅπως ἔλεγε ὁ Ἀπ. Παῦλος, μὲ περίτεχνα λόγια. Ἀλλὰ ἐνερ-
γώντας τὸ Πνεῦμα τὸ Ἅγιο, ἐκ τῶν ἀκολουθούντων σημείων, 
πειθώμεθα γιὰ τοῦ λόγου τὸ ἀσφαλές. Ὅπως δηλαδὴ στὴν περί-
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πτωση τοῦ Ἁγίου Σπυρίδωνος. Μὲ τί κριτήρια θὰ ἔβγαζε κανεὶς 
ἀπὸ τὸ σύλλογο τῶν Ἐπισκόπων τὸν ἀγράμματο ποιμένα, ἂν 
ἀκολουθοῦσε ἡ Οἰκουμενικὴ ἐκείνη Σύνοδος τὴν ἀριστοκρατικὴ 
αὐτὴ ἐπιλεκτικὴ στάση ἔναντι τῶν συνέδρων; Ὁ ὁποῖος μὲ ἕναν 
πολὺ ἁπλὸ τρόπο, μ᾿ ἕνα παράδειγμα θαυματουργικό, ἔδειξε τὴν
τριαδικότητα τοῦ Θεοῦ. Ἀλλὰ καὶ ὁ τρόπος ποὺ φέρθηκε ὁ Ἅγιος 
Νικόλαος ἐπιβραβεύτηκε ἀπὸ τὸν ἴδιο τὸν Χριστὸ καὶ τὴν Παν-
αγία, γιὰ νὰ μὴν ἀναφερόμαστε σὲ λεπτομέρειες, ἐνῶ ὁ τρόπος 
του, ὡς γνωστόν, ἦταν –κοσμικὰ θεωρούμενος– καταδικαστέος.

Ἀλλά, εἶπα πρὸ ὀλίγου, ὅτι ὑπάρχουν κι ἄλλοι ἅγιοι στὴν 
Ἐκκλησία μας, οἱ ὁποῖοι μᾶς βοήθησαν, σὲ ἀνύποπτο χρόνο τοῦ 
παρελθόντος, νὰ κατανοήσουμε καὶ ἀπὸ τὴν ἄλλη πλευρά, δηλ. 
τὴ χαρισματικὴ πλευρά, τὴν ἴδια αὐτὴ ἀλήθεια. Ἕνας τέτοιος 
εἶναι ὁ π. Φιλόθεος Ζερβᾶκος. Ἔχουμε πολλὰ σχετικὰ κείμενα 
δικά του, καὶ νομίζω, ὅτι οἱ πάντες τὰ γνωρίζουν.

Δημοσιογράφος: Νὰ ποῦμε, ὅτι στὴ συνείδηση τοῦ πιστοῦ λαοῦ 
ἀπολαμβάνει τὴν τιμὴ τῆς ἁγιότητος μὲ ὅσα ἔχουν σημειωθεῖ καὶ 
ἔχουν καταγραφεῖ. Ἀπομένει ἡ πράξη τῆς Ἐκκλησίας, ἂν καὶ 
ὅποτε γίνει ἢ καὶ ποτέ.

Ἅγιος Παΐσιος

Καθηγητής: Ναί. Δὲν εἶναι ἀπαραίτητη ἡ ἁγιοκατάταξη.
Ἔχουμε καὶ τὸν π. Παΐσιο, ὁ ὁποῖος ἔγραψε μία Ἐπιστολὴ πρὸς 
τὸν Πατριάρχη Ἀθηναγόρα, ὅταν ἔκανε ἐκεῖνα τὰ ἀνοίγματα, 
καὶ εἶπε ὁ Ὅσιος πράγματα, τὰ ὁποῖα εἶναι ἐντυπωσιακὰ καὶ 
στὰ ὁποῖα συμφωνῶ. Καὶ μὴ γνωρίζοντας τὴν Ἐπιστολὴ αὐτὴ 
τὴ συγκεκριμένη, ἐκφραζόμουν κι ἐγὼ μὲ αὐτὸν τὸν τρόπο καὶ 
ἀποροῦσα, πῶς ἔκανα ἕνα πρᾶγμα, ποὺ ποτέ, νωρίτερα, δὲν τὸ 
εἶχα σκεφτεῖ. Γιὰ νὰ καταλάβετε, θὰ σᾶς διαβάσω ἕνα ἐλάχιστο 
τμῆμα αὐτῆς τῆς Ἐπιστολῆς πρὸς τὸν Πατριάρχη Ἀθηναγόρα: 
«Φαντάζομαι ὅτι θὰ μὲ καταλάβουν ὅλοι», ἔγραφε, «ὅτι τὰ 
γραφόμενά μου δὲν εἶναι τίποτε ἄλλο παρὰ ἕνας βαθύς μου πόνος 
διὰ τὴν γραμμὴν καὶ κοσμικὴν ἀγάπην, δυστυχῶς, τοῦ πατέρα 
μας κ. Ἀθηναγόρα. Ὅπως φαίνεται, ἀγάπησε μίαν ἄλλην γυναῖ-
κα μοντέρνα, ποὺ λέγεται Παπικὴ Ἐκκλησία, διότι ἡ Ὀρθόδο-
ξος Μητέρα μας δὲν τοῦ κάμνει καμμίαν ἐντύπωσι, ἐπειδὴ εἶναι 
πολὺ σεμνή. Αὐτὴ ἡ ἀγάπη, ποὺ ἀκούσθηκε ἀπὸ τὴν Πόλι, βρῆκε 
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ἀπήχησι σὲ πολλὰ παιδιά του, ποὺ τὴν ζοῦν εἰς τὰς πόλεις. Ἄλ-
λωστε αὐτὸ εἶναι καὶ τὸ πνεῦμα τῆς ἐποχῆς μας: ἡ οἰκογένεια 
νὰ χάση τὸ ἱερὸ νόημά της ἀπὸ τέτοιου εἴδους ἀγάπες, ποὺ ὡς 
σκοπὸ ἔχουν τὴν διάλυσιν καὶ ὄχι τὴν ἕνωσιν». Ὁ λόγος του 
εἶναι παραβολικός. Ἀναφέρεται στὴν Ὀρθοδοξία ὡς οἰκογένεια: 
«Μὲ μιὰ τέτοια περίπου κοσμικὴ ἀγάπη καὶ ὁ Πατριάρχης μας 
φθάνει στὴ Ρώμη. Ἐνῶ θὰ ἔπρεπε νὰ δείξη ἀγάπη πρῶτα σὲ μᾶς 
τὰ παιδιά του καὶ στὴ Μητέρα μας Ἐκκλησία, αὐτός, δυστυχῶς, 
ἔστειλε τὴν ἀγάπη του πολύ μακριά. Τὸ ἀποτέλεσμα ἦταν νὰ 
ἀναπαύση μὲν ὅλα τὰ κοσμικὰ παιδιά, ποὺ ἀγαποῦν τόν κόσμον 
καὶ ἔχουν τὴν κοσμικὴν αὐτὴν ἀγάπην, νὰ κατασκανδαλίση ὅμως 
ὅλους ἐμᾶς, τὰ τέκνα τῆς Ὀρθοδοξίας, μικρὰ καὶ μεγάλα, ποὺ 
ἔχουν φόβο Θεοῦ... Μετὰ λύπης μου ἀπὸ ὅσους φιλενωτικοὺς ἔχω 
γνωρίσει, δὲν εἶδα νὰ ἔχουν οὔτε ψίχα πνευματικὴ οὔτε φλοιό. 
Ξέρουν ὅμως, νὰ ὁμιλοῦν γιὰ ἀγάπη καὶ ἑνότητα, ἐνῶ οἱ ἴδιοι δὲν 
εἶναι ἑνωμένοι μὲ τὸ Θεό, διότι δὲν τὸν ἔχουν ἀγαπήσει».

Δὲν θέλω νὰ μακρηγορήσω. Νομίζω, ὅτι ἀπὸ αὐτὰ τὰ λίγα, εἶναι 
πολὺ σαφὲς τὸ πνεῦμα τοῦ Ἁγίου Πατρός. Γιὰ ὅσους ἐνδιαφέρονται 
νὰ τὴν ἀναζητήσουν αὐτὴν τὴν Ἐπιστολή, ἡ ὁποία γράφτηκε στὶς 
23 Ἰανουαρίου 1969, μποροῦν νὰ τὴν βροῦνε.

π. Ἐφραίμ Κατουνακιώτης
«ἄνωθεν ἀποκάλυψη»

Στὴ συνέχεια, θὰ πῶ κάτι, τὸ ὁποῖο ἔχει νὰ κάνει μὲ προσωπι-
κὴ κατάθεση. Συνδεόμουνα ἐπὶ δεκαετίες μὲ τὸν π. Ἐφραὶμ τὸν
Κατουνακιώτη, τοῦ ὁποίου τὸ ἦθος καὶ τὸ φρόνημα εἶναι ἐγνω-
σμένα. Εἶναι ἐγνωσμένο, ἐπίσης, ὅτι εἶχε κι αὐτὸς «πνευματικὴ 
τηλεόραση». Ὅσον ἀφορᾶ ἐμένα, πολλὲς φορὲς πήγαινα μὲ τὴν 
πρόθεση, νὰ θέσω κάποια ἐρωτήματα πολὺ συγκεκριμένα, μὲ μία 
ἀξιολογικὴ σειρά, καὶ χρησιμοποιώντας τὸ δικό μου λεξιλόγιο. 
Καὶ ὅταν πήγαινα κοντά του, χωρὶς νὰ τοῦ θέσω κἂν τὴν ἐρώτη-
ση, μοῦ ἀπαντοῦσε μὲ αὐτὴν τὴ διαδοχὴ τῶν ἐρωτημάτων ποὺ 
εἶχα καὶ μὲ τὸ λεξιλόγιό μου. Τὸ λέω, ὡς προσωπικὴ πείρα. Δὲν
ἀποτελεῖ κάτι καινοφανές. Αὐτὸ συνέβαινε καὶ μὲ πολλοὺς ἄλλους.

Κάποτε, λοιπόν, νεαρὸς τότε καθηγητὴς στὴ Θεολογική, μιλᾶ-
με τώρα πρὶν ἀπὸ τριάντα χρόνια, τοῦ εἶπα τὸ ἑξῆς. Ἐπειδὴ καὶ 
στὴ Θεολογικὴ Σχολή, ἰδιαίτερα τῆς Θεσσαλονίκης, τὸ κλῖμα 
τοῦ Οἰκουμενισμοῦ ἀνθεῖ, εἶχα κάποια ἔντονα προβλήματα καὶ 
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ἐρωτήματα, ἐπειδὴ ἔβλεπα νὰ ἐκπροσωπεῖται ἀπὸ σεβαστούς, 
κατὰ τὰ ἄλλα, καθηγητές. Φυσικά, τόσο ἡ συνείδησή μου ὅσο 
καὶ οἱ γνώσεις μου ἀντιδροῦσαν μέν, ἤθελα ὅμως, πέρα ἀπὸ τὴν 
ἐπιστημονική μου θέση, νὰ ἔχω καὶ τὴν χαρισματικὴ ἀπάντηση, 
πρᾶγμα τὸ ὁποῖο ἔκανα καὶ σὲ πάρα πολλὰ ἄλλα θέματα.

Τὸν ρώτησα, λοιπόν, ἐπί τοῦ συγκεκριμένου, μήπως μπορεῖ νὰ 
μοῦ πεῖ τὶ πρᾶγμα εἶναι ὁ Οἰκουμενισμός. Μοῦ ἀπήντησε ἀπερί-
φραστα καὶ χωρὶς καμμία δυσκολία: «αὐτὴν τὴν ἐρώτηση, παιδί 
μου, μοῦ τὴν ἔχει κάνει κι ἕνας ἀκόμη νωρίτερα ἀπὸ σένα. Ἐγώ, 
ἐδωπέρα ἐπάνω, βρίσκομαι σαράντα χρόνια στὰ βράχια. Ἔχω 
ξεχάσει καὶ τὰ ἑλληνικά μου» –σημειωτέον τελείωσε σχολαρ-
χεῖο–  « ἀλλὰ μ᾿ αὐτὸ τὸ θέμα δὲν ἔχω ἀσχοληθεῖ. Γι᾿ αὐτό, ἐπει-
δὴ ἔπρεπε νὰ τὸ ἀπαντήσω, ἀφοῦ δέχτηκα ἐρώτημα καὶ δὲν εἶχα 
καμία γνώμη πάνω στὸ θέμα, πῆγα στὸ κελλί μου καὶ προσευ-
χήθηκα καὶ ρώτησα τὸν Χριστὸ νὰ μὲ πληροφορήσει τὶ εἶναι ὁ 
Οἰκουμενισμός. Πῆρα τὴν ἀπάντησή του, ἡ ὁποία εἶναι, ὅτι ὁ
Οἰκουμενισμὸς ἔχει πνεῦμα πονηρίας καὶ κυριαρχεῖται ἀπὸ 
ἀκάθαρτα πνεύματα». Καὶ τὸν ρώτησα, πῶς ἀκριβῶς πιστοποι-
ήθηκε αὐτό. Μοῦ ἀπάντησε, πὼς «μετὰ τὴν προσευχὴ γέμισε τὸ 
κελλί μου ἀπὸ ἀφόρητη δυσωδία, ἡ ὁποία μοῦ ἔφερνε ἀσφυξία 
στὴν ψυχή, δὲν μποροῦσα νὰ ἀναπνεύσω πνευματικά». Τὸν 
ρώτησα, ἂν αὐτὸ ἦταν ἕνα ἔκτακτο γεγονὸς γι᾿ αὐτὸν ἢ ἂν ἔτσι 
τοῦ ἀπαντᾶ ὁ Χριστὸς σὲ ἀνάλογες περιπτώσεις καὶ μὲ βεβαίω-
σε, ὅτι «σὲ ὅλες τὶς περιπτώσεις, ποὺ εἶναι μπλεγμένες μὲ μάγια, 
μὲ ἀκάθαρτα πνεύματα, αὐτὴ εἶναι ἡ κατάσταση, στὴν ὁποία μὲ 
εἰσάγει. Μερικὲς φορὲς ὑπάρχει καὶ λεκτικὴ ἀπάντηση, ἀλλὰ 
στὴν προκειμένη περίπτωση, αὐτὴ ἦταν ἡ ἀπάντηση καὶ ἔχω 
ἀπόλυτη τὴ βεβαιότητα, ὅτι ὁ Οἰκουμενισμὸς δὲν ἔχει τὸ Πνεῦμα 
τὸ Ἅγιο, ἀλλὰ τὸ πνεῦμα τὸ ἀκάθαρτο».

Αὐτὸ ποὺ λέγω αὐτὴ τὴ στιγμή, θὰ μποροῦσε νὰ πεῖ κανείς, ἐν-
δεχομένως, ὅτι ἔχει χαρακτῆρα ἐντυπώσεων. Σᾶς πληροφορῶ, ὅτι 
χάρηκα πάρα πολύ, ἐπειδὴ αὐτό, ποὺ εἶπε σὲ μένα προσωπικά, 
τὸ εἶδα καταγραμμένο καὶ ἀπὸ τὴν εὐλαβῆ συνοδεία του, ποὺ 
δημοσίευσε ἕναν τιμητικὸ Τόμο γύρω ἀπὸ τὸ πρόσωπό του, τὴν 
πνευματικότητά του καὶ τὰ λόγια του. Πιστοποιεῖται λοιπὸν καὶ 
ἀπὸ ἐκεῖ, ἀλλὰ ἐγὼ τὸ διεσταύρωσα καὶ μὲ ἄλλους ἀξιόπιστους 
θεολόγους, οἱ ὁποῖοι συνέβη νὰ τὸ ἀκούσουν προσωπικά. Δὲν τὸ 
ἔχω πεῖ δημοσίᾳ μέχρι τώρα, ἀλλὰ τὸ ἔφεραν ἔτσι τὰ πράγματα, 
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ποὺ μὲ ἀναγκάζουν νὰ τὸ πῶ. Βεβαίως, αὐτὸ ἔπαιξε ἀποφασιστι-
κὸ ρόλο στὴν στάση μου ἀπέναντι στὸν Οἰκουμενισμό. Ἐγώ, βε-
βαίως, ὡς καθηγητής, ὡς ἐπιστήμων, ὀφείλω σὲ κάθε περίπτωση 
νὰ τὸ ἀνακρίνω τὸ θέμα μὲ ἐπιστημονικὰ κριτήρια καὶ νὰ τεκ-
μηριώνω τὴν ἄποψή μου ἐπιστημονικὰ καὶ αὐτὸ κάνω καὶ στὰ 
μαθήματά μου, βῆμα πρὸς βῆμα. Ὅμως θεωρῶ, πὼς ἡ κατάθεση 
αὐτὴ εἶναι σημαντική, γιατὶ γίνεται μὲ τρόπο χαρισματικὸ ἀπὸ 
ἕναν ἄνθρωπο, ὁ ὁποῖος δὲν γνωρίζει κάτι γύρω ἀπὸ αὐτὸ τὸ 
πρόβλημα, δὲν ἔχει διαβάσει, δὲν ἔχει ἀκούσει, ἀλλὰ καταθέτει 
τὴν ἄμεση πνευματικὴ ἐμπειρία του. Νομίζω, ὅτι μιλοῦν ἐδῶ τὰ 
ἴδια τὰ πράγματα.

Πῶς πρέπει νὰ ἐνεργήσουμε;

Δημοσιογράφος: Ἔχουμε λοιπὸν τούς Ἁγίους μας, τοὺς σύγ-
χρονους Γέροντες, σύγχρονες ἁγιασμένες μορφές, ποὺ τὰ τελευ-
ταῖα χρόνια μίλησαν γι᾿ αὐτά, ποὺ ἔρχεται τώρα νὰ μιλήσει ἡ 
Σύνοδος, ποὺ μέλλει νὰ συγκληθεῖ. Ἐμεῖς προσπαθήσαμε, κ. Κα-
θηγητά, μὲ τὴν δική σας βοήθεια, νὰ προσεγγίσουμε ἕνα θέμα, 
ποὺ εἶναι πάρα πολὺ μεγάλο καί, δυστυχῶς, γιὰ τὸ ὁποῖο οἱ
περισσότεροι ἀπὸ ἐμᾶς ἔχουμε πλήρη μεσάνυχτα. Ἦταν, θε-
ωρῶ, πολὺ σημαντικά, ὅσα μᾶς εἴπατε, ἔστω καὶ σ᾿ αὐτὸν τὸν 
πιεσμένο ραδιοφωνικὰ χρόνο. Θὰ ἤθελα, ὅμως, νὰ σᾶς ρωτήσω, 
πῶς θὰ ἐπιθυμούσατε νὰ λειτουργήσει αὐτὴ ἡ ἐνημέρωση, αὐτὴ 
ἡ πληροφόρηση, ποὺ προσπαθήσαμε νὰ λάβουμε ἀπὸ ἐσᾶς, στὶς 
καρδιὲς τῶν ἀκροατῶν μας, ἀλλὰ καὶ ὅλων μας;

Καθηγητής: Εὐχαριστῶ πάρα πολὺ γι᾿ αὐτὴν τὴν ἐρώτηση, γιατὶ 
θὰ ἔχει, κατὰ τὴν γνώμη μου, ἀποφασιστικὴ σημασία ἡ στάση μας 
μετὰ τὴν πληροφόρηση. Ἡ πληροφόρηση δὲν ἔχει ἐγκεφαλικὸ 
χαρακτῆρα. Δὲν ἔχει τὴν ἔννοια, ὅτι εἶπα ἐγὼ αὐτὰ τὰ πράγματα, 
γιὰ νὰ μάθουν οἱ ἀκροατές κάτι, ποὺ ἁπλῶς δὲν γνώριζαν. Καὶ 
καθένας φιλομαθὴς φυσικὰ θέλει νὰ γνωρίζει, ἀφοῦ ὁ ἄνθρωπος, 
ὅπως λέει καὶ ὁ Ἀριστοτέλης, «φύσει τοῦ εἰδέναι ὀρέγεται», 
δηλαδὴ θέλει ἐκ φύσεώς του νὰ μαθαίνει. Ἐδῶ, ὑπάρχει μιὰ πολὺ 
πολὺ συγκεκριμένη σκοπιμότητα. Τουλάχιστον ἐκ μέρους μου, ποὺ 
εἶπα αὐτὰ τὰ πράγματα, μὲ αὐτὸ τὸ ὕφος καὶ μὲ αὐτὸν τὸν τόνο.

Ἀνάγκη προσευχῆς

Προσωπικά, θὰ ἐπιθυμοῦσα ἡ πληροφόρηση αὐτὴ νὰ ὁδηγήσει 
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ὅλους μας σὲ καθημερινή, ταπεινή, ἐν μετανοίᾳ προσευχή, ὥστε
νὰ μὴ διασαλευθεῖ ἡ ἐν Ἁγίῳ Πνεύματι δεδομένη ἑνότητα τῆς 
Ἐκκλησίας μας. Ὅπως εἴπαμε σὲ προηγούμενη ἐκπομπή, ἡ 
ἑνότητα εἶναι δεδομένη ἄνωθεν, δὲν τὴν κάνουμε ἐμεῖς, ἀλλὰ 
τὴν ἀπολαμβάνουμε, μετέχουμε ἢ δὲν μετέχουμε στὴν ἑνότητα. 
Ἡ Ἐκκλησία εἶναι ὑπόθεση τοῦ Χριστοῦ, ὑπόθεση τοῦ Ἁγίου 
Πνεύματος. Καθένας, ὁ ὁποῖος μετέχει στὸ Ἅγιο Πνεῦμα ἐνερ-
γῶς, αὐτὸς εἶναι ἑνωμένος στὴν Ἐκκλησία. Ἔτσι, στὴν Ἐκκλη-
σία, εἶναι ὅλος ὁ Τριαδικὸς Θεός, τὰ ἑκατομμύρια καὶ τρισε-
κατομμύρια τῶν Ἀγγέλων καὶ ὅλοι ἐκεῖνοι οἱ Ἅγιοι, οἱ ὁποῖοι 
ἔχουν διαπρέψει στὴν ἐπίγεια ζωή, τηρώντας τὸ θέλημα τοῦ 
Θεοῦ. Αὐτὴ εἶναι ἡ δοξασμένη πλευρὰ τῆς Ἐκκλησίας καὶ ἐμεῖς 
συνιστοῦμε τὴν στρατευμένη. Ἡ ἑνότητα, λοιπόν, εἶναι δεδομέ-
νη. Τὸ «ἵνα ὦσιν ἕν», ποὺ εἶναι ἡ Ἀρχιερατικὴ προσευχὴ τοῦ 
Χριστοῦ, ἔχει τὸ νόημα, νὰ μᾶς καλέσει, πολὺ συγκεκριμένα 
σὲ ἑνότητα, διὰ τῆς τηρήσεως τῶν ἐντολῶν Του, ὄχι διὰ τῆς 
ἁπλῆς ἀποδοχῆς μιᾶς διδασκαλίας. Ἀλλὰ μὲ τρόπο μυστηριακό, 
χαρισματικό, νὰ γίνουμε ἕνα μὲ τὸν Τριαδικὸ Θεὸ καὶ ὅλους 
αὐτοὺς τοὺς Ἁγίους, διὰ τῆς Ἐκκλησίας. Κι αὐτὸ θὰ γίνει, ὅταν 
τηροῦμε τὶς ἐντολὲς καὶ μετέχουμε ἐνεργὰ καὶ ἀκατάκριτα στὰ 
θεουργὰ Μυστήρια τῆς Ἐκκλησίας καὶ εἰδικότερα στὸ Μυστήριο 
τῆς Μετανοίας, τῆς Ἐξομολογήσεως καὶ τῆς Θείας Εὐχαριστίας.

Ὅταν μετέχουμε ἐνεργὰ καὶ εἶναι ἐνεργὸ ἐν ἡμῖν τὸ Πνεῦμα τὸ 
Ἅγιο, δὲν μπορεῖ παρὰ νὰ φωτίσει καὶ νὰ συγκρατήσει αὐτούς, 
οἱ ὁποῖοι κινοῦνται μὲ τρόπο ἀθέμιτο μέσα στὴν ἱστορία τῆς 
Ἐκκλησίας μας –τὸ λέω ἀθέμιτο, ὑπὸ τὴν ἔννοια ὅτι δὲν τηροῦνται 
οἱ προδιαγραφὲς τῶν Συνόδων, ποὺ γνωρίζουμε– ὥστε νὰ τοὺς 
φωτίσει. Καὶ θὰ τοὺς φωτίσει σίγουρα, γιατὶ ὡς Ἐπίσκοποι εἶναι 
εἰς τόπον καὶ τύπον Χριστοῦ, μόνον ἐφ᾿ ὅσον ἔχουν καὶ οἱ ἴδιοι 
αὐτὸ τὸ πνεῦμα τῆς μετανοίας, διότι «ταπεινοῖς δίδωσι χάριν» ὁ 
Θεός, μᾶς διαβεβαίωσε ὁ Χριστός. Κατὰ συνέπεια, ζητᾶμε αὐτὸ 
τὸ πρᾶγμα, νὰ γίνει οἰκεῖο καὶ σ᾿ αὐτούς, ποὺ θὰ ἐκφραστοῦν 
θεσμικά. Ἀλλά, ἡ προσευχή μας εἰσακούεται ἀπὸ τὸν Θεὸ μόνον, 
ὅταν εἶναι ἔμπονη, ὅπως μᾶς ἔλεγε χαρακτηριστικὰ καὶ ὁ Ἅγιος 
Παΐσιος. Γιὰ νὰ γίνει, ὅμως, ἔμπονη, πρέπει νὰ τοποθετηθοῦμε 
ἐμεῖς μὲ ἔμπονη ἀγάπη στὴν θέση αὐτῶν τῶν Ἱεραρχῶν, ποὺ 
καλοῦνται νὰ ἐκφράσουν τὴν ζωὴ τῆς Ἐκκλησίας.

Νὰ εὐχηθοῦμε λοιπὸν μὲ πόνο, ἐπειδὴ οἱ ἀποφάσεις ποὺ κα-
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λοῦνται αὐτοὶ νὰ πάρουν, θὰ ἀφοροῦν ὅλο τὸ σῶμα τῆς Ἐκκλη-
σίας. Νὰ εὐχόμαστε, ὅμως, καὶ γιὰ τοὺς ἐπερχομένους στὸ μέλλον 
Ἱεράρχες, νὰ εἶναι πραγματικὰ ἡ φωνὴ τοῦ Ἁγίου Πνεύματος, νὰ 
ἀναπαύουν τὸ Πνεῦμα τὸ Ἅγιο. Καὶ αὐτὸ δὲν μπορεῖ νὰ γίνει, 
ἂν δὲν βγάλουμε τὰ μπάζα, ποὺ ἔχουμε μέσα μας. Καὶ τὰ μπάζα 
βγαίνουνε διὰ τῆς μετανοίας, μὲ τὴν αὐτοεπίγνωση δηλαδή, τὴν 
ὁποία δίδει τὸ Πνεῦμα τὸ Ἅγιο, ὅτι εἴμαστε ἁμαρτωλοὶ ἐμεῖς οἱ 
ἴδιοι, ποὺ τὸ ζητᾶμε. Καί, ἐφ᾿ ὅσον τὸ ζητᾶμε ἐν ἐπιγνώσει τῆς 
ἀνεπάρκειάς μας καὶ βρεθοῦμε σ᾿ αὐτὴν τὴν διαδικασία, ποὺ 
εἶπα προηγουμένως, τῆς μετανοίας, τῆς ἐξομολογήσεως καὶ τῆς 
συνειδητῆς μετοχῆς μας στὸ  μυστήριο τῆς ζωῆς καὶ τῆς ἑνότη-
τας, ποὺ εἶναι ἡ Θεία Εὐχαριστία, τότε θὰ ἔχουμε καὶ τὸν ἀνα-
μενόμενο καρπό.

Εἶναι χαρακτηριστικό, ὅτι ὁ Χριστὸς εἶπε, πὼς ὁ Ἀντίχριστος 
θὰ ἔρθει, ὅταν θὰ τὸ θελήσουν οἱ ἄνθρωποι, γιατὶ εἶπε: «ἐγὼ 
ἐλήλυθα ἐν τῷ ὀνόματι τοῦ πατρός μου, καὶ οὐ λαμβάνετέ με· 
ἐὰν ἄλλος ἔλθῃ ἐν τῷ ὀνόματι τῷ ἰδίῳ, ἐκεῖνον λήμψεσθε» (Ἰω. 
5, 43). Αὐτὸ τί σημαίνει; Ὅτι δὲν θὰ ἔρθει, ἂν δὲν τὸν θέλετε. 
Τί σχέση ἔχει αὐτό, ποὺ λέω, στὴν προκειμένη περίπτωση; Ἔχει 
τὴν ἑξῆς σχέση: Ἂν οἱ καρδιές μας δὲν θέλουν τὰ ἀλλότρια, ἀλλὰ 
θέλουν τὴν ἁγιοπνευματικὴ κατὰθεση στὴν Ἐκκλησία, αὐτὲς οἱ 
καρδιὲς ποὺ τὸ θέλουν, θὰ συνεργήσουν, ὥστε ὁ Θεὸς νὰ ἀλλάξει τὰ 
πράγματα. Αὐτὴ τὴ στιγμὴ θεωρῶ ὅτι ὑπάρχει μιὰ σκοτοδίνη. Ἐκ 
τοῦ ἀποτελέσματος μιλῶ γιὰ σκοτοδίνη. Γιατὶ ἕνας νοῦς καθαρὸς 
δὲν μπορεῖ νὰ εἰσηγεῖται αὐτὰ τὰ πράγματα, ποὺ διαβάζουμε σὲ 
ὁρισμένα Κείμενα πρὸς συζήτηση καὶ ψήφιση ἀπὸ τὴ μέλλουσα 
Μεγάλη Σύνοδο τῆς Ἐκκλησίας μας.

Θὰ πρέπει νὰ γνωρίζουμε μὲ κάθε σαφήνεια, ὅτι δὲν μποροῦμε 
νὰ πηγαίνουμε καλὰ στὴν ἐν Χριστῷ ζωή μας, ὅταν σφάλλουμε 
σὲ δογματικὰ ζητήματα. Τὸ θέμα αὐτὸ εἶναι δογματικό. Δὲν 
μποροῦμε νὰ σφάλλουμε στὸ δογματικὸ θέμα καὶ νὰ ἔχουμε, κατὰ 
τὰ ἄλλα, τὴν ψευδαίσθηση, ὅτι ἔχουμε ἢ ὅτι μποροῦμε νὰ ἔχουμε 
ἁγιοπνευματικὴ ζωή. Δὲν γίνονται συμβιβασμοὶ στὰ δόγματα. Τὸ 
ὀρθὸ δόγμα συμπυκνώνει καὶ προσδιορίζει τὴν ἁγιοπνευματικὴ 
ζωὴ τῆς Ἐκκλησίας. Ἡ ἑνότητά μας λοιπὸν κινδυνεύει, ὅταν 
πρακτικῶς δὲν εἴμαστε «ἑπόμενοι τοῖς Ἁγίοις Πατράσι». Καὶ τότε 
εἶναι, ποὺ ἔχουμε πρακτικῶς ἔπαρση, ἀνεξάρτητα ἀπὸ τὴν ὅποια 
ταπεινολογία μας. Εἴμαστε ταπεινοὶ πραγματικά, ἀνεξάρτητα
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ἀπὸ τὸν τόνο τῆς φωνῆς μας, ὅταν πραγματικῶς εἴμαστε «ἑπόμε-
νοι τοῖς Ἁγίοις Πατράσι». Ὅταν, δηλαδή, ψηφίζουμε πράγματα, 
ποὺ δὲν εἶναι «ἑπόμενα τοῖς Ἁγίοις Πατράσι», μὲ ὅποια ἥπια καὶ 
γλυκιὰ φωνὴ κι ἂν λέγεται αὐτὸ τὸ πρᾶγμα, εἶναι ἕπαρση, εἶναι 
πνεῦμα ἀλαζονείας, εἶναι πνεῦμα τοῦ πονηροῦ καὶ δὲν εἶναι τὸ 
πνεῦμα τῆς Ἐκκλησίας.

Αὐτό, ἂς τὸ προσέξουμε, γιατὶ δὲν ἀφορᾶ μόνον αὐτούς, ποὺ θὰ 
ἀποφασίσουν, ἀλλὰ καὶ ἐμᾶς προσωπικά. Γιατὶ λέει ὁ Ἀπόστολος 
Παῦλος, ὅτι ἡ Ἐκκλησία εἶναι ἕνα σῶμα, ποὺ ἔχει μέλη συνδε-
όμενα ὀργανικὰ μεταξύ τους. Ὅταν πάσχει τὸ ἕνα μέλος, συμπά-
σχουν τὰ ἄλλα. Δὲν μποροῦμε δηλαδὴ ἐμεῖς δίκην μιᾶς ἐξουσιο-
δοτήσεως τοῦ Ἐπισκόπου μας, παραδείγματος χάριν, νὰ ἐκπροσω-
πηθοῦμε ἐκεῖ ἀδιαφορώντας γιὰ τὸ πρᾶγμα, πῶς ἔχει, πῶς πραγ-
ματώνεται. Ἂν ἔχουμε πραγματικὰ σχέση ἑνότητας στὸ μυστη-
ριακὸ Σῶμα τοῦ Χριστοῦ, ἂν κυριαρχεῖ δηλαδὴ τὸ Πνεῦμα τὸ 
Ἅγιο, ἂν «ἡ Βασιλεία τοῦ Θεοῦ ἐντὸς ἡμῶν ἐστίν» ἐνεργῶς, τότε 
θὰ πονᾶμε, τότε δὲν θὰ μποροῦμε νὰ κοιμηθοῦμε κάποιες ὧρες, 
γιατὶ αὐτὸ εἶναι πρόβλημα ἔτσι, ὅπως ἐμφανίζεται μπροστά μας.

Καὶ οἱ Πατέρες μας, γιατὶ αὐτοὶ εἶναι οἱ Ἐπίσκοποί μας, βρί-
σκονται σὲ ἐξαιρετικὰ δύσκολη θέση. Δὲν ἐξετὰζω ἐγὼ τὶς 
ὅποιες προϋποθέσεις κ.τ.λ. Ἡ πραγματικότητα εἶναι αὐτή. Καὶ 
ἡ πραγματικότητα αὐτὴ εἶναι πολὺ δύσκολη. Ἐμεῖς μποροῦμε νὰ 
ἐνισχύσουμε στὸ μέτρο, ποὺ ἡ προσευχή μας θὰ ἀκούγεται. Καὶ 
θὰ ἀκούγεται ἡ προσευχή μας, ὅταν θὰ ἔχουμε αὐτὴν τὴν μαρτυ-
ρία τῆς συνειδήσεώς μας, ὅτι ἀναπαύεται ἐν ἡμῖν τὸ Πνεῦμα τὸ 
Ἅγιον. Ὅταν ἔχουμε δηλαδὴ πνεῦμα ἡγεμονικό, πνεῦμα εὐθὲς 
ἐντός μας, ὥστε καὶ ἐκεῖ νὰ ἐκφρασθεῖ αὐτὸ τὸ Πνεῦμα τὸ Ἅγιο. 
Τότε μόνο μποροῦμε νὰ ἐνεργοῦμε προσευχητικὰ σωστὰ ὑπὲρ τοῦ 
κοινοῦ σώματος, δηλαδὴ μὲ τρόπο θεραπευτικό.

Ὁπότε σὲ τελευταῖα ἀνάλυση, γιὰ νὰ κλείσω, ἂν δὲν μπορεῖ 
νὰ ἀποφευχθεῖ ἡ σύγκληση τῆς Συνόδου καὶ γίνει αὐτή, τελικῶς 
παρὰ ταῦτα, ἐμεῖς θὰ προσευχόμαστε καὶ θὰ εὐχόμαστε νὰ κυρι-
αρχήσει ἡ Χάρη τῆς Ἐκκλησίας Αὐτῆς, ἡ ὁποία ἐτιμήθη μὲ τὸ 
ἀνεκτίμητο αἷμα τοῦ ἴδιου τοῦ Θεανθρώπου. Δὲν μπορεῖ νὰ ἀφήσει 
ὁ Χριστὸς τὴν Ἐκκλησία Του. Πρὸς στιγμὴ ὅμως, αὐτὸ νὰ τὸ 
προσέξουμε, μπορεῖ νὰ συμβεῖ, ἂν οἱ καρδιές μας δὲν ἐκζητοῦν 
τὸν Χριστό. Ἂν δὲν ἔχουμε πόθο γι᾿ αὐτὴν τὴν ἑνότητα μαζί Του 
ἐμεῖς, ἀλλὰ καὶ ὅλοι οἱ ἄλλοι οἱ βαπτισμένοι, πολὺ περισσότερο 
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οἱ Ἱεράρχες μας, μπορεῖ νὰ βρεθοῦμε σὲ ἐκκλησιαστικὴ δοκιμασία.
Ἑπομένως, μπορεῖ νὰ ἀποτραπεῖ ἡ ὅποια ληστρική, θὰ λέγαμε, 

καὶ ἄκυρη, στὴ συνείδηση τῆς Ἐκκλησίας, ἀπόφαση. Βεβαίως, 
ἡ Ἐκκλησία δὲν κινδυνεύει μὲ ὅσα λέμε ἐμεῖς, οὔτε βεβαίως, μὲ 
ὅσα λέμε, πᾶμε νὰ σώσουμε τὴν Ἐκκλησία. Ἡ Ἐκκλησία εἶναι 
ἐκείνη, ποὺ μᾶς σώζει, ἐξαιτίας τῆς κεφαλῆς Της καὶ τοῦ Ἁγίου 
Πνεύματος. Ἀλλὰ πρέπει νὰ ἀναλάβουμε καὶ ἐμεῖς τὶς εὐθύνες μας. 
Μὴν ποῦμε π.χ. μετὰ ἀπὸ τόσα, ποὺ  λέχθηκαν: «ἄ, ὡραῖα πράγμα-
τα εἶναι αὐτὰ» καὶ ρίξουμε πέτρα ἀναθέματος σὲ ἐκείνους, οἱ 
ὁποῖοι δὲν διαχειρίστηκαν ἢ δὲν διαχειρίζονται καλὰ τὴν ὑπόθε-
ση τῆς Ἐκκλησίας. Εἶναι μέλη καὶ μάλιστα τετιμημένα ἱεραρχι-
κῶς, μέσα σὲ αὐτὸ τὸ Σῶμα. Πρέπει ἡ προσευχή μας νὰ ἀρχίζει 
ἀπὸ ἐκεῖ, ἂν θέλετε, γιατὶ αὐτοὺς ἔβαλε ὁ Χριστὸς ποιμένες μας. 
Καὶ γνωρίζει ὁ Χριστός, γιατὶ ἔβαλε αὐτούς, κατὰ τὴν καρδία 
μας, νὰ εἶναι ἐκεῖ ποὺ εἶναι, ὡς ποιμένες. Μποροῦμε, ὅμως, νὰ 
ἀλλάξουμε τὰ πράγματα, ὅπως τὰ ἄλλαζαν οἱ ἀληθινοὶ Προφῆ-
τες, οἱ ὁποῖοι ἔμπαιναν μπροστὰ στὴν ὀργὴ τοῦ Θεοῦ. Θυμηθεῖτε 
τὸν Προφήτη Μωϋσῆ, ὁ ὁποῖος μὲ τὴν στάση του καὶ τὴν προσευχή 
του ζητοῦσε τὴν ἀλλαγὴ τῆς βουλῆς τοῦ Θεοῦ καὶ γινόταν. Ὁ 
ἀληθινὸς Προφήτης στὴν Ἐκκλησία, ποὺ στὴ θέση του –κατὰ 
κάποιο τρόπο– μποροῦμε νὰ εἴμαστε καὶ μεῖς, σὲ κάποιο βαθμό, 
ἀκόμη καὶ ὅταν ξέρει τὴν ἀρνητικὴ ἐκδοχὴ μιᾶς ὑποθέσεως, κάτι, 
δηλαδή, ποὺ τὸ εἶπε ὁ ἴδιος ὁ Θεός, ὅτι θὰ γίνει, θὰ Τοῦ ζητήσει 
νὰ μὴν γίνει. Κι ἂν Τοῦ ζητήσουμε ἐμεῖς μὲ πόνο ἀγάπης γιὰ τοὺς 
ἄλλους, θὰ τὸ ἀναστείλει ὁ Θεὸς αὐτὸ τὸ πρᾶγμα, ὅπως τὸ ἔκανε 
στὴν Νινευή, ὅπως τὸ ἔκανε ἱστορικὰ καὶ σὲ ἄλλες περιπτώσεις, 
ὅπως μᾶς πληροφορεῖ ἡ Ἁγία Γραφή.

Καὶ μὲ αὐτὸ νὰ κλείσω, εὐχαριστώντας τοὺς ἀγαπητοὺς ἀκρο-
ατές, οἱ ὁποῖοι εἶχαν τὴν ὑπομονὴ νὰ μὲ ἀκούσουν, γιατὶ ἔχω 
καταλάβει, ὅτι ἴσως ἔχω καταχραστεῖ τὸν χρόνο σας. Ἀλλὰ εἶναι 
καὶ ὁ δικός μου ὁ καημὸς αὐτός, αὐτὰ ποὺ μαθαίνω καὶ αὐτὰ ποὺ 
ζῶ στὸν χῶρο ποὺ διακονῶ, νὰ περάσουν εὐρύτερα πρὸς τὰ ἔξω.

Καὶ ἐκφράζω γιὰ ἀκόμη μιὰ φορὰ τὴν βαθειά μου εὐγνωμοσύνη 
καὶ τὶς εὐχαριστίες μου: Πρῶτον στὸν Τριαδικὸ Θεό, ὁ ὁποῖος 
μᾶς ἔδωσε αὐτὴν τὴν εὐκαιρία, γιατὶ δὲν ἦταν δική μου ἡ πρωτο-
τοβουλία. Δεύτερον, νὰ εὐχαριστήσω τὸν Σεβασμιώτατο Μητρο-
πολίτη Πειραιῶς κ. Σεραφείμ, ὁ ὁποῖος στεγάζει ὅλην αὐτὴν τὴν 
δραστηριότητα καὶ ἐπειδὴ ἡ ἀγάπη του δὲν κλείνεται μέσα στὰ 
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γεωγραφικὰ ὅρια τῆς Μητροπόλεώς του καί, ὅπως πληροφοροῦ-
μαι ἀπὸ τὸν κόσμο, μὲ τὴν δορυφορικὴ μάλιστα αὐτὴ σύνδεση, 
γίνονται ἀκουστὰ τὰ λόγια τοῦ Θεοῦ καὶ ἡ δική μας συμβολή, 
στὸ μέτρο τῶν δυνατοτήτων μας, ἀνὰ τὴν ὑφήλιο. Καὶ χαιρόμα-
στε μὲ τὴν χαρὰ ἐκείνων, ποὺ μᾶς πληροφοροῦν, ὅτι οἰκοδομοῦν-
ται, χαίρονται καὶ περιμένουν νὰ ἀκούσουν αὐτὲς τὶς ἐκπομπές.

Καὶ πάλι σᾶς εὐχαριστῶ καὶ σᾶς κ. Μαρκούδη, προσωπικά, γιὰ 
τὸν κόπο σας, ἀλλὰ καὶ γιὰ τὶς ἐρωτήσεις, οἱ ὁποῖες μὲ προκάλε-
σαν καὶ ἐμένα, νὰ ἀναφερθῶ σὲ πτυχές, τὶς ὁποῖες δὲν εἶχα σκε-
φθεῖ νωρίτερα, ἀλλὰ οἱ ὁποῖες ἤτανε πολὺ σημαντικὲς καὶ θὰ 
ληφθοῦν ὑπ᾿ ὄψιν ἀπὸ τὸ σεβαστὸ καὶ ἀγαπητὸ  ἀκροατήριό μας.

Δημοσιογράφος: Νομίζω, κ. Καθηγητά, ὅτι οἱ εὐχαριστίες εἶναι 
ἀπὸ τὴν δική μας πλευρὰ πρὸς ἐσᾶς, γιατὶ πραγματικά, αὐτὲς 
τὶς ὧρες ποὺ περάσαμε μαζὶ καὶ σᾶς ἀκούγαμε, μᾶς βοηθήσατε 
νὰ προσεγγίσουμε αὐτὸ τὸ σπουδαῖο θέμα. Καὶ νομίζω, ὅτι ὅλα 
ὅσα εἴπαμε, συμπυκνώνονται στὶς τελευταῖες σας φράσεις, ὅτι 
θὰ πρέπει προσευχητικὰ καὶ ἐν μετανοίᾳ νὰ σταθοῦμε στὸν Θεό 
μας μπροστά, καὶ νὰ ἐνεργοποιήσουμε αὐτὸ τὸ μεγάλο ὅπλο, τὸ 
ὁποῖο πραγματικὰ τὸ ἔχουμε ξεχάσει. Γιατί, ἀναμφίσβητητα, 
κατὰ τὸν λαὸ οἱ ἄρχοντες καὶ οἱ πολιτικοὶ καὶ οἱ ἐκκλησιαστικοί. 
Καὶ ἐπειδὴ καὶ ἐμεῖς εἴμαστε πολὺ ἀδιάφοροι καὶ μακρυὰ ἀπὸ 
τὴν τήρηση τῶν ἐντολῶν, γι᾿ αὐτὸ βλέπουμε νὰ ἔρχονται τέτοια 
θέματα πρὸς συζήτηση καὶ νὰ ἐπηρεάζουν τὴν ζωή μας καὶ τὴν 
ζωὴ τῆς Ἐκκλησίας. Ἀλλὰ μᾶς δώσατε, νομίζω, τὸν κανόνα, ποὺ 
εἶναι καὶ τὸ μόνο ἀνίκητο ὅπλο ποὺ ἔχουμε.

Καθηγητής: Γιὰ νὰ πῶ καὶ τὴν τελευταία λέξη, ἐπειδὴ αὐτὴ ἡ
Σύνοδος γίνεται γιὰ τὴν ὁρατὴ ἔκφραση τῆς ἑνότητος τῆς Ἐκ-
κλησίας, πρὸς Θεοῦ, μὴν δημιουργηθεῖ σὲ κανέναν ἡ ἐντύπωση, 
ὅτι αὐτὴ ἡ ἑνότητα τώρα ἐνδεχομένως χαλκεύεται  σφυρηλατεῖ-
ται, καὶ ὅτι εἶναι ἕνα πρᾶγμα ζητούμενο σὲ ἔκδοση Προτεσταν-
τικοῦ ἢ Δυτικοῦ τύπου. Εἶναι δεδομένη ὀντολογικῶς ἡ ἑνότητα 
ἀπὸ τὸν ἴδιο τὸν Χριστό, μὲ τὴν ἵδρυση τῆς Ἐκκλησίας. Σᾶς εἶπα, 
ἄλλωστε, τὴν δοξασμένη πλευρὰ τῆς Ἐκκλησίας καὶ τὴν δική μας 
ἔνταξη σ᾿ αὐτὴν τὴν ἑνότητα. Ἀλλὰ ἡ ἑνότητα αὐτὴ εἶναι καὶ σὲ 
μᾶς ζητουμένη, ὑπὸ τὴν ἔννοια τῆς ἐλεύθερης βιώσεώς της. Αὐτὴ 
ἡ ἐλεύθερη βίωση εἶναι ὁ ἀγώνας μας, αὐτὴ εἶναι ἡ κλήση μας, 
ὥστε νὰ φανερωθεῖ αὐτὴ ἡ ἄκτιστη δόξα, ἡ ὁποία μᾶς κάνει ἕνα 
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πνεῦμα.
Βεβαίως, ἔχει τεράστια σημασία, ὅπως σᾶς εἶπα προηγουμένως, 

ἡ δογματικὴ ἀλήθεια τῆς Ἐκκλησίας, νὰ εἶναι ξεκάθαρη, γιατὶ 
αὐτὴ εἶναι τὸ σημεῖο ἀναφορᾶς καὶ νοηματοδότησης καὶ κρίσεως 
τῆς ποιότητος τῆς ἴδιας μας τῆς ζωῆς. Ἄρα, πρῶτα ἀξιολογικὰ 
εἶναι τὸ δόγμα καὶ ἡ βίωσή του. Ὅλα μποροῦνε νὰ μᾶς τὰ πάρου-
νε, τὴν ἑνότητά μας ὅμως μὲ τὸν Χριστὸ δὲν μπορεῖ νὰ μᾶς τὴν 
πάρει κανένας, ἔστω κι ἂν κάνει κιμὰ τὸ σῶμα μας. Τὴν ψυχή μας 
δὲν μπορεῖ νὰ μᾶς τὴν χωρίσει ἀπὸ τὸν Χριστό. Κι αὐτὸ εἶναι δω-
ρεὰ τοῦ Ἁγίου Πνεύματος καὶ δὲν εἶναι κατόρθωμα ἢ ἐπιτυχία 
ἑνὸς φορέα, ἔστω καὶ ἐκκλησιαστικοῦ, ὅπως εἶναι στὴν προκει-
μένη περίπτωση μία συνοδικὴ ἔκφραση. Λοιπὸν δὲν χρειάζεται νὰ 
ὑπάρχει αὐτὸς ὁ φόβος.

Δημοσιογράφος: Μ᾿ αὐτὸ λοιπὸν τὸ ἀγωνιστικὸ φρόνημα, μ᾿ 
αὐτὴν τὴν πίστη καὶ τὴν πεποίθηση στὸ δόγμα μας, ποὺ γιὰ μᾶς 
εἶναι ἡ Ὑποστατικὴ Ἀλήθεια, ὅπως μᾶς τὴν περιγράψατε, σᾶς 
εὐχαριστοῦμε πάρα πολὺ καὶ ἐλπίζω νὰ ἔχουμε τὴν εὐκαιρία 
νὰ τὰ ξαναποῦμε, ὄχι τόσο ἐπειδὴ πάλι θὰ ἔχουμε ἀπορίες, ποὺ 
σίγουρα θὰ ἔχουμε, γι᾿ αὐτὴν τὴν Σύνοδο, ἀλλὰ κυρίως γιὰ νὰ 
ἀντλήσουμε πληροφορία, ἐνημέρωση καὶ οὐσιαστικὴ γνώση γιὰ 
θέματα, ποὺ ἅπτονται τῆς ἴδιας τῆς ψυχῆς μας. Κύριε Καθηγητά, 
σᾶς εὐχαριστοῦμε πάρα πολύ.

Καθηγητής: Παρακαλῶ. Ὁ Θεὸς νὰ δώσει.

Δημοσιογράφος: Ἀμήν.




